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SKOLEÅRET 1970-71

Året 70-71 var det første efter kommunesammenlægningerne. Virk
ningerne heraf berørte ikke Nakskov i særlig grad. De ca. 100 elever, 
vi modtog fra omegnskommunerne, blev fordelt i de enkelte klasser, 
så det ikke var nødvendigt at oprette nye klasser. Dette var der
imod nødvendigt på grund af et forlænget skoleforbund med Ravns
borg kommune, hvor vi modtog 18 elever til 8. klassetrin fra Sandby.

Hjælpeskolen blev ved skoleårets begyndelse flyttet til den ned
lagte centralskole i Vesterborg, og dermed var et gennem mange år 
alvorligt lokaleproblem for denne skole midlertidigt løst, en løsning, 
der efter alt at dømme har været tilfredsstillende for alle parter. 
Men løsningen er kun midlertidig, og der må træffes en permanent 
løsning i nær fremtid i forbindelse med skolevæsenets opbygning 
som helhed fremover.

Der er tidligere i det gamle Maribo amt truffet beslutning om 
opførelse af tre selvstændige hjælpeskoler, nemlig en i hver af byer
ne Nakskov, Maribo og Nykøbing F. Men udviklingen går hurtigt 
i disse år, nye tanker kommer frem, og i øjeblikket må vi vist se i 
øjnene, at to synspunkter med hensyn til hjælpeskoleundervisning 
gør sig gældende: det ene er selvstændige hjælpeskoler, det andet er: 
ingen udskillelse af elever fra folkeskolen, undervisningen skal 
integreres, afpasses så alle elever får den undervisning, de har behov 
for i den almindelige folkeskole.

Jeg vil mene, at vi stadig må opretholde en selvstændig hjælpe
skole nogle år endnu, men arbejde hen imod en integrering og tage 
hensyn til dette forhold, når skolestrukturen i Nakskov skal fast
lægges. Uden i øvrigt at komme nærmere ind på strukturplaner kan 
nævnes, at amtet har sat 1. oktober 1972 som frist for forelæggelse 
af kommunernes planer ang. skoler, og det vil vel så i praksis sige, 
at hjælpeskoleproblemet skulle være afklaret på dette tidspunkt.

Specialundervisningen og hermed hjælpen til handicappede elever 
hæmmes stadig af mangelen på skolepsykologer og specialundervis
ningslærere. Et beskedent fremskridt er dog nået, idet det lykkedes 
at opnå tilladelse til at oprette et observationshold fra skoleårets
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begyndelse. En virkelig bedring venter vi med gennemførelsen af en 
amtsordning af specialundervisningen ved oprettelse af seks skole
psykologiske kontorer i Storstrøms amt, heraf et for det vestlolland
ske område, sandsynligvis placeret i Nakskov.

Et nyt aktiv i byens skoleliv og uddannelsesmuligheder er opret
telse af kursus til højere forberedelseseksamen (HF) ved Nakskov 
gymnasium. Inden tilladelsen til disse HF-klasser forelå, var der et 
udtalt behov for oprettelse af en 11. klasse ved skolevæsenet, hvor 
elever fra 10. og 3- real kunne have fortsat skolegangen, men dette 
behov bortfaldt med HF-klassernes start.

De senere års evige diskussion om rygning på skolerne fandt sin 
afslutning i år. Der var røre i andedammen inden og efter, at beslut
ningen blev truffet. Den totale ophævelse af rygeforbudet gav 
genlyd over hele landet. På nuværende tidspunkt tror jeg at kunne 
sige, at beslutningen var rigtig — der er ikke blevet flere rygere, 
ophævelsen har for at bruge et moderne udtryk bedret klimaet på 
arbejdspladsen. Nu må vi, lærere, elever og forældre, prøve gennem 
oplysning at mindske rygernes antal yderligere, helst til 0.

Til slut lidt om skolenævnene, som nu har fungeret et år efter 
at være blevet obligatoriske ved alle skoler. Det var jo et spørgs
mål, om der i det hele taget var behov for denne nyskabelse. Før 
loven om obligatoriske skolenævn blev vedtaget, havde der ikke 
været ønske om sådanne i Nakskov. Forældrene viste aldrig ved 
afstemninger herom interesse, og blandt de forældre, der mødte 
frem, var der altid flertal for ikke at oprette skolenævn. Min vur
dering er efter et års erfaring, at skolenævnsordningen nok skal 
komme til at virke tilfredsstillende, når visse indkøringsvanskelig
heder er overvundet, og skolenævnet må absolut kunne blive et 
værdifuldt aktiv i skolens arbejde.

Jeg håber på godt samarbejde mellem elever, lærere, forældre, 
skolenævn og videre frem til skolekommissionen, skoleudvalg og 
byråd og takker for den bevågenhed og positive indstilling til skolen, 
der er vist i 1970/71, et skoleår, som jeg vil betegne som et godt år.

Kaj Erik Hansen-
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Skolevæsenets tilsyn og ledelse pr. 1. august 1970

I, Skolekommissionen

Valgt af byrådet:
Hr. Kaj F. Andersen, Frejasvej 2
Hr. Ejner Christensen, Østre Allé 22 (Stormarkskolen)
Hr. Alfred M. Date, Jødevej 40 (Madeskovskolen)
Fru Grethe Fafara, Krukholmvej 28 (Møllemarkskolen)
Hr. Grønlund Gregersen, Branderslev (Byskolen)
Fru Kirsten Jørgensen, Solsikkevej 43 (Nakskov Gymnasium)
Hr. Willy Nielsen, Solsikkevej 37 (Hjælpeskolen), formand

Valgt af skolenævnene:
Fru Annelise Hyllestad, Fjordgården 7 C, 3. sal (Byskolen)
Fru Tove Kreinøe, Lienlund 10 (Møllemarkskolen)
Hr. Kaj Kiehn, Nymarksvej 29 (Madeskovskolen)
Fru Birgit Kruse, Skelstrup, Købelev (Hjælpeskolen)
Hr. David Larsen, Ringvejen 37 (Stormarkskolen)
Hr. H. Nørregaard, Rosenvænget 35 (Nakskov Gymnasium)
Hr. Kaj Erik Hansen, Svingelsvej 108, sekretær

II. Skoleudvalget

Hr. Kaj F. Andersen, Frejasvej 2
Hr. Ejner Christensen, Østre Allé 22
Hr. Alfred M. Date, Jødevej 40, formand
Fru Grethe Fafara, Krukholmvej 28
Hr. Grønlund Gregersen, Branderslev
Fru Kirsten Jørgensen, Solsikkevej 43
Hr. Willy Nielsen, Solsikkevej 37
Hr. Kaj Erik Hansen, Svingelsvej 108, sekretær
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III. Skolenævn

Byskolen:
Fru Annelise Hyllestad, Fjordgården 7 C, 3. sal, formand og medlem 
af skolekommissionen
Fru Meta Nielsen, »Georgsdal«, Købelev, sekretær
Hr. Jørgen Madsen, Branderslev
Hr. Mogens Olsen, Wibolttsvej 1
Hr. Grønlund Gregersen, Branderslev, byrådsmedlem

Hjælpeskolen:
Hr. Willy Nielsen, Solsikkevej 37, formand, byrådsmedlem
Hr. Finn Ambus, Bregnevej 16, sekretær
Fru Birgit Kruse, Skelstrup, Købelev, medlem af skolekommissionen
Fru Karen Skinbjerg, Sandby

Madeskovskolen:
Hr. Jan Oscilowski, Fællesskabsvej 10, formand
Hr. Henry Klich, Tinghusvej 98
Hr. Kaj Kiehn, Nymarksvej 29, medlem af skolekommissionen
Hr. Dan Hansen, Oksebæksvej 59
Hr. Alfred M. Date, Jødevej 40, byrådsmedlem

Møllemarkskolen:
Fru Annelise Bek Nielsen, Lienlund 14, formand
Hr. Niels Hansen, Rødbyvej 16, sekretær
Fru Tove Kreinøe, Lienlund 10, medlem af skolekommissionen
Hr. Mogens Nielsen, Lienlund 5
Fru Grethe Fafara, Krukholmvej 28, byrådsmedlem

Nakskov Gymnasium:
Hr. H. Nørregaard, Rosenvænget 35, formand og medlem af skole
kommissionen
Fru Inga Jønsson, Svingels vej 108, sekretær
Hr. Knud Aage Nielsen, Danagade 11
Hr. Max Reiter, Maribovej 118
Fru Kirsten Jørgensen, Solsikkevej 43
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Stormarkskolen:
Hr. David Larsen, Ringvejen 37, formand og medlem af skolekom
missionen
Hr. Kaj Erik Hansen, Svingelsvej 108, sekretær
Hr. Bent Rasmussen, Svingels Allé 51
Hr. Jens Gluud, Rosenvænget 12 C, 1. sal
Hr. Rud Madsen, Parkvænget 7
Hr. Ejner Christensen, Østre Allé 22, byrådsmedlem

IF. Fritidskommissionen

Restauratør Alfred Date, Eiglersvej 16
valgt af byrådet

Kleinsmed Grønlund Gregersen, Branderslev
valgt af byrådet

Kasserer Grethe Faf ara, Krukholmvej 28
valgt af byrådet

Snedker Ejner Christensen, Østre Allé 22
valgt af byrådet

Kirsten Jørgensen, Solsikkevej 43
valgt af byrådet

Overassistent Willy Nielsen, Solsikkevej 37
valgt af byrådet

Overlærer Niels Erik Bertelsen, Møllemarksvej 12
formand, formanden for fritidsnævnet

Købmand Manfred Skipper, Vejlegade 14
ét medlem fra fritidsnævnet

Slagtermester Leif Edelbo, Hardenbergvej 67
formand for voksenundervisningsnævnet

Lærer Heinrich Jurgensen, Skalkenæsvej 13
ét medlem af voksenundervisningsnævnet

Købmand Erik Bøgh, Niels Nielsensgade 1
formanden for ungdomsskolenævnet

Stadsskoleinspektør Kaj Erik Hansen, Stormarkskolen
tilforordnet

Skoleinspektør Claudius Jensen, Byskolen
sekretär

Lærer Tommy Larsen, Rødbyvej 66 A
fællesrepræsentant ungdoms- og aftenskolelærere

Ungdomsskoleinspektør H. J. Frahm, Ungdomsskolen, Møllemark- 
skolen — leder af ungdomsskolen

Overbibliotekar Poul K. Gregersen, Centralbiblioteket
ledende bibliotekar
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Skibsbygger Erik Petersen, Hagesvej 7
repræsentant for ungdomsskolens lærere

Birte Olsen, Skalkenæsvej 25
repræsentant for voksenundervisningens lærere

Maskinarbejder Arne Hansen, Havebyen 28
fællesrepr. for medarbejdere ved ungdomsklubber og 
interessegrupper

Lærer Nis Motzkus, Nørrevænget 4
leder fra voksenundervisningen

Gerda Bertelsen, Møllemarksvej 12
fælles leder fra ungdomsklubber og interessegrupper

V. Skolernes ledelse

Stadsskoleinspektør:
Skoleinspektør Kaj Erik Hansen
Kontor: Stormarkskolen, telf. 92 11 76 (privat 92 15 64) 
Kontortid: 11.15—12, alle skoledage.

Rektor:
Ole Bostrup, Gymnasiet, telf. 92 06 50 (92 04 75)

Skoleinspektører:
Kaj Ebbe, Madeskovskolen, telf. 92 06 92 (92 12 77) 
Claudius Jensen, Byskolen, telf. 92 06 51 (92 01 35) 
Ernst Hansen, Møllemarkskolen, telf. 92 06 08 (92 16 34) 
Kaj Erik Hansen, Stormarkskolen, telf. 92 11 76 (92 15 64) 
Skoleleder Finn Ambus, Hjælpeskolen, telf. 92 31 59.

Falleslærerrådets formand:
Lærer Jacob Nielsen, Byskolen

Lærerrådenes formand:
Byskolen: Lærer Søren Hein
Madeskovskolen: Lærer Birger Djurhuus
Stormarkskolen: Lærer Jens Krog
Møllemarkskolen: Overlærer Herluf Albertsen
Gymnasiet: Lektor Olesen
Hjælpeskolen: Overlærer Mogens Christensen
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IL Kommunens skolebygninger og deres benyttelse

1. Skolebygninger

1. Skolen på Nørrevold, opført 1914-17.
2. Møllemarkskolen, opført 1914, udvidet 1968.
3. Madeskovskolen, opført 1917, udvidet 1963.
4. Stormarkskolen, opført 1924, udvidet 1962.

2. Oversigt over skolens elevantal pr. 1. september
Udenbys Antal klasser

1937 samlede elevtal 1944 .—• 73
1938 1900 56 73
1939 1861 63 72
1940 1810 58 70
1941 1805 68 72
1942 1741 78 71
1943 1784 71 72
1944 1735 90 70
1945 1748 66 72
1946 1789 81 73
1947 1785 140 76
1948 1789 154 74
1949 1841 117 77
1950 1968 160 80
1951 2052 173 82
1952 2191 192 85
1953 2188 197 89
1954 2309 160 91
1955 2383 161 95
1956 2471 175 97
1957 2522 301 97
1958 2562 330 99
1959 2535 299 103
1960 2571 303 106
1961 2525 298 108
1962 2549 284 110
1963 2518 249 109
1964 2551 269 115
1965 2480 245 118
1966 2461 223 120
1967 2445 245 120
1968 2473 295 128
1969 2425 291 130
1970 2472 233 136
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3. Elevernes fordeling i kommunens skoler pr. 1. september 1971

De enkelte skoler
Antal 
klas
ser

Eleverne Ialt i de 
enkelte skolerunder u-pligtig alder i u-pligtig alder over u-pligtig alder

dr. p. ialt dr. p. ialt dr. P. ialt dr. p. ialt

Byskolen................................ 23 0 0 0 165 123 288 73 76 149 238 199 437
Gymnasiet m. realafdeling. 17 0 0 0 0 0 0 166 170 336 166 170 336
Møllemarkskolen................ 22 0 0 0 158 136 294 62 65 127 220 201 421
Hjælpeskolen....................... 8 0 0 0 43 22 65 10 6 16 53 28 81
Madeskovskolen................... 23 1 1 2 176 178 354 54 72 126 231 251 482
Stormarkskolen................... 37 0 0 0 258 258 516 99 100 199 357 358 715

lak. . . 136 1 1 2 800 717 1517 464 489 953 1265 1207 2472

Hjemmehørende i Nakskov 1 1 2 777 704 1481 377 379 756 1155 1084 2239
Hjemmehørende i andre komm.. . . 0 0 0 23 13 36 87 110 197 110 123 233

dr. Pi- ialt

Følgende antal af ovenfor anførte børn i undervisningspligtig alder modtager særundervisning.........131 84 215

Deraf får følgende antal særundervisning 1. Læsehold....................................................................................113 73 186
2. Talelidende, svagt seende o. a............................................18 11 29



4. Oversigt over skolernes lokaler 1. september 1970

*) Fælles for gymnasiet og Byskolen.
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Byskolen................... 12 1 1 1 1 1 1 1 1 1 3* 1 3 2 1

Madeskovskolen . . . 14 1 1 1 1 1 1 1 1 6 2 1

Møllemarkskolen . . . 19 1 1 1 1 1 1 1 1 2 1

Stormarkskolen .... 25 1 1 1 1 1 1 1 1 2 1 2 1 3 2 1



5. Benyttelse af skolens lokaler uden for normal skoletid

Skolernes lokaler bliver uden for skoletid benyttet til forskellige 
aktiviteter. I vinterhalvåret har byens foreninger lejlighed til at 
bruge lokalerne til mange kurser af kulturel, sportslig og under
visningsmæssig art. Selv om disse aktiviteter selvfølgelig øger drifts
omkostningerne for skolevæsenet, må en udvikling hen imod forøget 
benyttelse af skolernes lokaler hilses med tilfredshed.

III. Skolevæsenets opbygning

Nakskov kommunale skolevæsen
omfatter følgende skoler:

1. Byskolen, 1. til 10. klasse med 1., 2. og 3. real.
2. Madeskovskolen, 1. til 10. klasse med 1., 2. og 3. real.
3. Stormarkskolen, 1. til 10. klasse med 1., 2. og 3. real.
4. Møllemarkskolen, 1. til 10. klasse med 1., 2. og 3. real.
5. Nakskov Hjælpeskole, 8 klasser.
6. Nakskov gymnasium med nysproglig og matematisk-naturviden- 

skabelig linie og realklasser.

For alle børn, der er hjemmehørende i Nakskov kommune, er al 
skoleundervisning vederlagsfri, ligesom bøger og materiel stilles til 
rådighed i de kommunale skoler.
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1. Fag- og timefordeling

1. 2. 3. 4. 5. 6. 7. 8. 9. 10. l.r. 2.r. 3.r.

Dansk og skrivning..................... 7(5) 7(4) 7 7 7 6 4(1) 5 5 5 5 5 5
Regning og matematik.............. 4(2) 4(2) 4 4 4 4 4 4 6 5 4 6 5
Kristendomsk./religion.............. 1 1 2 2 2 2 1 1 1 1 1
Historie ) f 1 ( 1 f 1 2 2 2 2 2
Geografi > orientering......... < 1 2 2 16 6 6 2 2 2
Biologi J 11 l 1 l 1 2 2 2 2 2
Naturlære (fysik og kemi)......... 2 3 2 2
Engelsk (evr. tysk)....................... 4(2) 4 3 3 3 4
Tysk (evt. engelsk)..................... 3(2) 4 3 4
Latin.................................................
Fransk..............................................

4
4

Legemsøvelser.............................. 2 2 3 3 3 3 2 2 2 2 2 2 2
Musik.............................................. 2 2 2 2 2 2
Formning....................................... 2 2 2 2 2 2
Håndarbejde................................... 2 0 - 2 0 - 2 0 - 2 2 2
Husgerning..................................... 3
Sløjd.................................................
Valgfri fag.......................................

2 - 0 2- 0 2 - 0
12 10 12 2

I alt . . 18 18 22 24 28 30 30 30 30 30 30 30 30

IV
. Å

rsberetning fra skolerne



2. Lærerpersonalet pr. 15. august 1970

Byskolen
Skoleinspektør Claudius Jensen 
Viceinspektør Leo Jørgensen 
Viceinspektør Frode Olsen 
Overlærer Karl Aage Olsen 
Overlærer Ellen Valborg Olsen 
Overlærer Margrethe Nielsen 
Overlærer Sigrid Marie Madsen 
Overlærer Svend-Aage Højersø

Jensen
Overlærer Tove Rigmor Krarup 
Bibliotekar, overlærer

Poul Julsgaard
Lærer Søren Aage Hejn 
Lærer Jens Jacob Nielsen 
Lærer Helle B. K. P. Hansen 
Lærer Jane Kirsten Hansen 
Lærer Karen Søndergaard 
Lærer Nis-Ingol£ Motzkus 
Lærer Tommy Larsen

Madeskovskolen
Skoleinspektør Kaj Ebbe 
Viceinspektør Chr. Dreier

Kristensen
Lærer Søren Busch
Lærer Birger Djurhuus 
Lærer Karsten Hansen 
Lærer Bente Hansen 
Lærer Vagn Jespersen 
Lærer Konrad Johansen 
Lærer Ragnar Johansen 
Lærer Heinrich Jurgensen 
Lærer Hanne Larsen 
Lærer Else Lundt
Lærer Bent Mackenhauer
Lærer John Madsen
Lærer Henny Nielsen 
Lærer Henny Penther 
Lærer Carsten Scheel

Lærer Freddy Birger Hansen 
Lærer Vibeke Merete Stengård 
Lærer på prøve Kurt Jørn

Hansen
Lærer på prøve Ole Keldebæk
Lærer på prøve Torben Knud 

Larsen
Lærer på prøve Anne-Lise 

Munch Jørgensen
Lærer på prøve Jette Keldebæk 
Lærer på prøve Britta Poulsen 
Vikar Grethe M. Bostrup
Vikar Victor Cornelins
Vikar Helge Find
Vikar Ebba Marie Andersen
Vikar Egon Christoffersen
Vikar Agnethe Wistoft
Vikar Søster Sidoni

Lærer Kirsten Scheel
Lærer Bente Søgaard
Lærer på prøve Helle 

Christensen
Lærer på prøve Jørn 

Christensen
Lærer på prøve Marie 

Christoffersen
Lærer på prøve Margrethe S.

Madsen
Faglærer Esther Didrichsen
Faglærer Kirsten Krogh

Hertil kommer 2 vikarer

Skolebetjent Carlo Lerche
Sekretær Eva Lund
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Møllemarkskolen
Skoleinspektør Ernst Hansen 
Konst, skoleinspektør

Helge Larsen
Konst, viceinspektør 

Herluf Albertsen
Overlærer Kaj Damgård 
Lærer Tommy Jeppesen 
Lærer Hanne Jeppesen 
Lærer Hanne Bendsen 
Lærer Annelise Djurhuus 
Lærer Leif Pedersen
Lærer Kai Lauridsen Schröder 
Lærer Terese Andersen 
Lærer Anny Hansen 
Lærer Launy Iversen 
Lærer Dorte Bundgård 
Lærer Birgitte Christensen
Lærer Kirsten Fjelstervang 
Lærer Bent Andersen

Lærer på prøve Virgar
Dalsgård

Lærer på prøve Betty Nielsen
Lærer på prøve Flemming

Jørgensen
Vikar Elisabeth Andersen
Vikar Gerda Bertelsen
Vikar Jonna Christensen
Vikar Victor Cornelins
Vikar Leif Hansen
Vikar Ingerlis Jørgensen
Faglærer Anne Marie Juul

Larsen
Vikar Ruth Larsen
Vikar Irena Lauridsen
Vikar Bodil Olsen
Vikar Aga Rasmussen

Stormarkskolen
Skoleinspektør Kaj Erik 

Hansen
Viceinspektør Einar Møller
Viceinspektør Jørgen Pedersen 
Overlærer Astrid Marie

Pedersen
Overlærer Inger Schelde 

Pedersen
Overlærer Karen R.

Vestergaard
Overlærer Else Studsgaard
Overlærer Poul Krogh Pedersen 
Overlære Maren Boesen 
Overlærer Carlo Studsgaard 
Overlærer Ingeborg Nørbæk

Hansen
Lærer David Sloth-Nielsen
Lærer Hans Jørgen Frahm 
Lærer Lea Pedersen
Lærer Jørgen Petersen

Lærer Thyra Seeberg 
Lærer Kresten Seeberg 
Lærer Ingelise Krog 
Lærer Leni Pedersen 
Lærer Bente Mossing Jensen 
Lærer Jens Krog 
Lærer Vilhelm Hansen 
Lærer Jytte Hansen 
Lærer Åse Flansen 
Lærer Orla Hansen 
Lærer Bjarne Petersen 
Lærer Lis Gade Petersen 
Lærer Ebbe Wendel 
Lærer Elna Jensen 
Lærer Margrethe Ebbesen 
Lærer Helmuth Hald 
Lærer Mogens Holst 
Lærer Bodil Petersen 
Lærer Erik Bangsø Nielsen 
Lærer Niels Søndergaard
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Lærer Kjeld Jensen
Lærer på prøve Eric Steffensen
Lærer på prøve Annette

Højgaard Nielsen
Lærer på prøve Erik Nielsen
Faglærer Kirsten Munk
Faglærer Kirsten Krog
Faglærer Alice Marquard 

Jensen

Hjælpeskolen
Skoleleder Finn Ambus
Overlærer Mogens Christensen 
Lærer Frits Brøcker
Lærer Niels E. Frederiksen
Lærer Gerda Andersen
Småbørnslærer Grete Viesmose 
Faglærer Karin Krog

Faglærer Anne Marie Juul 
Larsen

Vikar Helge Find
Vikar Lissi Møller Pedersen
Vikar Knud Åge Nielsen
Vikar Ellis Skov Hansen
Vikar Grethe Bostrup
Vikar Carl Bagger

Faglærer Ebba Andersen
Faglærer Poul Pedersen

Skolebetjent Kaj Nielsen

Kontorhjælp Karen Margrethe 
Christiansen
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3. Af skolernes dagbog

Byskolen

Ved skoleinspektør Claudius Jensen
Vilkår:

Skoleårets start blev i år præget af de nye timeplaner, der trådte 
i kraft 1. august 1970. Planlægningen havde i høj grad været af
hængig af disse nye timeplaner, der fremkom på et meget sent tids
punkt. Hertil kom, at Nakskov kommunes skolevæsen på grund af 
oprettelse af Storstrøms Amtskommunen kom i en ny situation, hvor 
den enkelte skole i højere grad end tidligere er afhængig af en større 
administration.

Det nye
Efter at have gennemkørt de nye timeplaner i dette skoleår kan 

det konstateres, at de i højere grad end tidligere tilgodeser den 
pædagogiske udvikling. Mange ting fik i dette skoleår et pædagogisk 
løft. Her kan nævnes indførelsen af deletimer, der imødekommer 
den individuelle undervisning, der er påkrævet i højere grad nu, 
hvor eleverne ikke sorteres i samme grad som tidligere. Indførelsen 
af begrebet orienteringsundervisning allerede fra 3. klasse og ind
førelse af 1. fremmedsprog allerede fra 5. klasse var også mellem 
de ting, der gjorde skoleåret 1970/71 til noget særligt.
Samlæsning

Som optakt til lovændring om 9-årig udelt skole i 1972 har 
Byskolen i dette skoleår gennemført ny form for undervisning på 
8. klassetrin. Eleverne på dette trin har haft samlæsning i dansk og 
orientering samt i en række valgfri fag. Erfaringerne har været 
sådanne, at klasserne fortsætter udelt på 9. trin, og de nye klasser 
på 8. trin undervises på samme facon. Det er glædeligt, at både 
lærere, elever og forældre viser forståelse for de nye undervisnings
former, og det betyder, at Byskolen, når den nye lov kommer, er så 
godt rustet med erfaringer fra den bløde start, at ingen føler sig 
overrumplet.
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Fremtid
Med indførelsen af enhedsskolen vil mindre to-sporede skoler 

stadig kunne bestå, idet man først og fremmest bygger på den in
dividuelle undervisning inden for klassens rammer. Denne tanke er 
blevet bestyrket efter erfaringer med nyere undervisningsformer. Der 
behøves ikke de mange tilvalg, hvis elevernes behov stimuleres i de 
valgfri emner i det enkelte fag.

NB. Børnehaveklasse er stadig prioriteret meget højt med hensyn 
til elevtilgang, idet der findes indlysende pædagogiske grunde til 
bl. a. at hjælpe på den store spredning i skoleparathed, der findes 
hos 6—7 års børn. En bedre indskoling gennem børnehaveklasse vil 
lønne sig mangefold senere.

Skolenavn, forældreforening, forældresamarbejde
Første år med erfaringer fra skolenævnsarbejde giver gode løfter 

fremover, Specielt må fremhæves den gode forbindelse til forældre
forening. Eleverne må dog mere med i arbejdet. Som noget meget 
positivt må fremhæves, at forældremøder m. v. i dette skoleår over
gik fra central styring til styring fra forældre og klasselærere. 
Denne decentralisering af det meste forældresamarbejde vil ganske 
givet styrke meningen med arbejdet, nemlig at skabe det bedst mulige 
forhold for den enkelte elev i klassen.

Skolebygningen
Med skoleårets afslutning var 2. etape af istandsættelsen færdig. 

Faciliteter, der på én gang er hyggelige og praktiske, har gjort den 
»gamle skole« til en moderne skole. Der er grund til at takke vore 
skolemyndigheder for klarsynethed i denne sag. Man har forholdsvis 
billigt fået en brugbar skole. Man mangler »kun« istandsættelsen af 
trapper og underste etage, der skal rumme to større lokaler og natur
læreområdet. Det prioriteres højest blandt skoleudgifterne, at By
skolen færdiggøres.

Elever og lærere
Bl. a. på grund af skoleforbund og lyst til længere skolegang er 

antallet af større elever på skolen igen steget kraftigt, ca. halvdelen 
af eleverne er i konfirmationsalderen og derover. Dette forhold er 
der grund til at fremhæve, idet det kræver nytænkning på mange 
måder i det daglige skolearbejde. Lærerpersonalet yder udover assi
stance med overtimer i disse år en særlig indsats for at omstille 
sig til de nye forhold.

Det er ligeledes bemærkelsesværdigt, at samarbejdet med forældre 
og skolemyndigheder udvikler sig i en retning, der vil styrke skolens 
arbejde fremover.
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Udpluk af skolens dagbog
Udpluk skal tages bogstaveligt, idet der på en moderne skole 

af i dag sker så mange ting, at der kun kan tages uddrag af den 
daglige skolegang. Istandsættelsen af skolen har i det daglige arbejde 
kostet »blod, sved og tårer« af såvel håndværkere, elever og lærere. 
Tak til alle for stor tålmodighed og hensyntagen.

10. august. Skolen begynder, og der bydes velkommen til lærer Britta 
Poulsen. Mange elever bydes velkommen, idet der også i dette 
skoleår tilgik Byskolen mange nye elever. For første gang 4 klas
ser på 8. trin.
NB. For første gang etableres særlig skolekørsel.

11. august. 1. klasserne møder — som særlig nyhed med musik i 
aulaen.

17. —21. august. De forberedende møder afholdes med forældre
forening og det nye skolenævn.

28. august. 1. møde i dette skoleår ang. planlægning af istandsættel
sen og moderniseringen. Arkitekt Ørnsholt og arkitekt Andersen 
deltager.

1. september. Velkomst til nyansat lærer Torben Larsen (efter mi
litærtjeneste).

2. september. 1.—2. klasse ekskursion til Knuthenborg park — 
dejlig dag.

7. september. Forskellige kurser påbegyndes i september af lærerne. 
Det er prisværdigt, at lærerne i stor udstrækning gennem kurser 
omstiller sig til de nye tanker, der præger enhedsskolen.

11. september. Sygeeksamen, 1 elev til skrivning 9. klasse (prøven 
skal afholdes, for at eleven kan få sit bevis).

18. september. Skolepatruljetur til Helsingør.
2. —25. september. 3. real og 10. klasse ud i praktik.
30. september. Kursus på Byskolen — AV-midler.

5. oktober. Kursus på Byskolen — AV-midler.
16. oktober. Regnemaskiner introduceres i undervisningen. Kan be

nyttes på alle trin, specielt fremhæves de som supplement i be
gynderundervisningen i regning, støtteundervisningen og til de 
højere klasser.

2. november. Alle lærere i specialundervisning har deres 1. fælles
møde. Amtsskolepsykolog Fogh Hansen indleder.
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20. november. 3. real og 10. klasse — ekskursion til København, 
bl. a. ses »Narkodage«, der senere diskuteres i klasserne.

2. december. Fælles lærermøde med familievejledningen. Det frem
hæves, at lærerne kan have en god støtte i familievejledningen.

7. december. 2. og 3. klasse. Falck viser film.

7.—11. december. Antallet af forældremøder kulminerer i denne uge.
18. december. 8. a ekskursion til København.
4. januar. Det nye år indledes med et 40-års jubilæum for overlærer 

Margrethe Nielsen. Jubilæet holdes naturligvis i det nye skole
skolekøkken.

11. januar. Adskillige lærere begynder nye kurser.

12. januar. »Journal 0375« og »Så du røgen« danner optakt til ryge
forbudets afskaffelse.

12. februar. Fagkonsulent Valentin Hansen regn./mat. Tilfredshed 
med, at Byskolen er ved at indkøre den nyere matematik fra 
1. klasse.

22. februar. Dejlig nyskabelse! 1.—5. klasse slår katten af tønden i 
aulaen, og 6.—10. klasse har idrætsstævne i sportshallen.

21. februar. Nakskov-filmen vises i Sparekassen.

12. marts. 6. a ekskursion.

30. marts. Afslutning i den kommunale danseskole.

9. april. Minibørnehaveklasser startes som forsøg på bedre indsko
ling. Nyskabelsen kan ikke erstatte en rigtig børnehaveklasse, 
men er et godt skridt på vejen. Tak til myndighederne for vel
villig indstilling til forsøget.

21. april. Svømmestævnet »Svøm stærkt«.

23. april. 8. b på ekskursion til København.
29. april. Skriftlig eksamen begynder.

6. maj. 9. b på lejrskole til Harzen.
10. maj. 9. a på lejrskole til Skagen.

8. c på lejrskole til Stødby Strand.
14. maj. 3. klasse på ekskursion til Stødby Strand.
20. maj. 8. a på cykeltur Langeland rundt.
21. maj. 8. d på ekskursion til Odense.
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3. juni. Stor afskedsfrokost for en afholdt pædagog, overlærer K. A. 
Olsen, der har været på skolen siden 1925. Vemodigt — men en 
sangfest K. A. værdig. Endnu engang — tak for de mange 
gode år.

8. juni. 7. a på ekskursion til fjordens øer.
13. juni. Afgangselever til modtagelse på rådhuset, for første gang 

har 10 klasses elever deltaget i realklasse-fag. Enhedsskolen toner 
frem.

16. juni. 40-års jubilæum fejres for viceinspektør Frode Olsen, der 
har været på Byskolen siden 1931 og viceinspektør siden 1953, 
altså administrator netop i de år, hvor Byskolen var kommunens 
store skole — mange lykønskninger på dagen.

17. juni. Afslutningsfest i aulaen — mange forældre og myndigheds
personer deltager.
Viceinspektør V. Cornelius, der har virket ved Byskolen siden 
1919 og officielt tog sin afsked for flere år siden, lægger nu også 
vikarjobbet på hylden. Byskolen må tage ad notam, at V. Cor
nelius’ virke ved Byskolen er ophørt.
Med V. Cornelius forsvandt den gamle musikskole uigenkaldeligt, 
og der må nu arbejdes for at finde en værdig afløser. Tak, 
Cornelius, for arbejdet ved din skole og arbejdet for byen.

Tak for samarbejdet om Byskolen 1970/71.

Overlærer K. A. Olsen Viceinspektør V. Cornelius
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Madeskovskolen
Ved skoleinspektør Kaj Ebbe

Skolen havde ved skoleårets begyndelse 482 elever fordelt på 23 
klasser, 14 klasser i hovedskolen og 9 klasser i overbygningen. De 
fordelte sig således, at der var 2 klasser på hvert af trinene fra 
1.—10. klasse og 1. kl. på hvert af trinene i realafdelingen. På 8. 
og 9. trin var der hold baseret på tekn. forberedelseseksamen. 55 
elever har deltaget i skolens støtteundervisning.

Skolen havde ved årets slutning 59 dimittender, nemlig 16 reali
ster og 43 med statskontrolleret prøver, 12 efter 10. klasse og 31 
efter 9. klasse, heraf 6 med tekn. forberedelseseksamen.

Med hensyn til de sædvanlige arrangementer på skolen som for
ældremøder, lejrskoler, ekskursioner m. v., da er de afviklet plan
mæssigt. Der har været afholdt et eller flere forældremøder på hvert 
af trinene og i alle klasser under forskellige former. Desuden har 
9. og 10. klasse samt 3. real været ude i erhvervspraktik, og jeg 
retter en tak til erhvervene for velvillig bistand til skolen i denne 
henseende.

Af særlige begivenheder, der har fundet sted i årets løb, kan 
nævnes ting som elevernes rygetilladelse samt tilladelse til ophold 
inde i det store frikvarter i vinterhalvåret. Som en anden ting kan 
nævnes, at Madeskovskolen sammen med 15 andre skoler i Stor
strømsamtet blev opfordret til at deltage i en undersøgelse foran
staltet af Danmarks Lærerhøjskole på forskningsområdet inden for 
specialundervisningen, og til trods for den stærkt tiltagende admini
strationsbyrde på skolerne de senere år indvilligede Madeskovskolen 
i at deltage, men det skal i samme forbindelse ikke skjules, at det 
var med en vis skuffelse, byens skoler erfarede, at man fra amts
psykologisk side ikke kunne anbefale en ansøgning om et par ugent
lige timers ren administrativ medhjælp netop på specialundervisnin
gens område.

Alt i alt må året, der gik, betegnes som et godt og roligt arbejds
år, og jeg skal til slut benytte lejligheden til at takke myndigheder 
såvel som andre institutioner og medarbejdere for godt og positivt 
samarbejde i året, der gik.

Liererpersonalet
Vi havde ved det gamle skoleårs afslutning været så heldige ikke 

at have nogen afgang af faste lærere, men havde derimod ved det 
nye skoleårs begyndelse den glæde at kunne byde velkommen til 2 
nye kvalificerede lærerkræfter, nemlig lærerægteparret Helle og Jørn 
Christensen.
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Til gengæld måtte vi pr. 1. december sige farvel til lærer Henry 
Nielsen, der fik embede på Sjælland, og da det på den tid var umu
ligt at skaffe en uddannet lærer, vikarierede hr. Alfred Date i dette 
embede resten af året.

Mange af skolens lærere har i overensstemmelse med tidens krav 
flittigt deltaget i kurser af forskellig art, og jeg benytter her lejlig
heden til at takke for veludført arbejde i løbet af året.

Legater og boggaver
I lighed med tidligere år var der ved skoleårets afslutning gaver 

til fordeling blandt skolens flittigste elever. Således har arbejdsgiver
foreningen igen i år betænkt skolen med et legat. Skolen takker alle, 
der har bidraget med gaver o. 1.

Flidspræmier fik:
6. a: Bente Jørgensen, 6. b: Ane Ottesen. 7. a: Susanne Rytter, 

7. b: Søren Andersen. 8. a: Johnny Klich. 8. b: Palle Christensen, 
9. a: Marianne Jørgensen og Lars Simonsen. 9. b: John Christensen 
og Gitte Lejbølle Jensen. 10. a: Randi Christensen. 10. b: Jette 
Andersen. 1. real: Marianne Nielsen. 2. real: Bente Olsen. 3. real: 
Hanne Krøyer Larsen og Ulla Mortensen. Arbejdsgiverforeningens 
legat på 250,00 kr. tildeltes Bent Olsen 10. a.

Fra skolens dagbog
10. august. Lærermøde kl. 9.00. Nye lærere bydes velkommen. Kort 

orientering ved skoleinspektøren. Eleverne møder kl. 10.00.
11. august. Nye 1. klasser møder kl. 10.00.
20. august. Møde med byens nye lærere på Stormarkskolen.
28. august. Møde i forældreforeningen.

1. september. Møde i skolenævnet.
4. september. Lokalt sportsstævne.
8. september. Sygeeksamen i maskinskrivning.
9. september. 1. og 2. klasse på udflugt til Bangs Have.

10. september. Forældreaften i forældreforeningen.
22. september. Forældremøde 5. a.
29. september. Forældremøde 2. a.
30. september. Generalforsamling i forældreforeningen.

5. oktober. Møde i skolenævnet.
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12. oktober. Forældremøde 1. a. — 3. real begynder erhvervspraktik.
15. oktober. Møde i forældreforeningen.
18. oktober. Efterårsferie.
28. oktober. Praktikanter fra Vordingborg seminarium begynder på 

Madeskovskolen.
28. oktober. 10. a rejser på skolerejse til Flensborg.

5. november. Forældremøde 4. a.
11. november. Møde i skolenævnet.
16. november. 9. og 10. klasserne i erhvervspraktik.
17. november. Forældremøde i 2. a.
19. november. Forældremøde i 2. real.
23. november. Forældremøde i 1. b.
24. november. 10. b rejser på skolerejse til ungdomsskole i Jylland.
25. november. Forældremøde i 2. b.
28. november. »Åbent hus« på skolen.
30. november. Terminsprøve i overbygningen.

1. december. Forældremøde i 7. a.
8. december. Forældremøde i 6. a.
8. december. Møde med familievejledningen.
9. december. Forældremøde i 6. b.

11. december. Indskrivning af nye 1. klasser.
16. december. Forældremøde i 3. b.
18. december. Juleafslutning.

5. januar. Møde i nævnet.
12. januar. Forældremøde i 7. b.
19. januar. Forældremøde i 7. a.
19. januar. Pædagogisk dag.
21. januar. Forældremøde i 4. b.
25. januar. Forældremøde i 9. klasserne.
26. januar. Møde i skolenævnet med skoledirektør Eggert Hansen, 

Nykøbing F.
27. januar. Forældremøde i 3. a.
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27. januar. Forældremøde i 5. a.
2. februar. Forældremøde i 1. real.

11. februar. Forældremøde i 3. real.
16. februar. Møde i skolenævnet.
22. februar. Tøndeslagning i 5. klasserne.
26. februar. Sparekassens foredrag om finansiering og uddannelse.

1. marts. 9. og 10. klasserne i erhvervspraktik.
2. marts. Møde i skolenævnet.
3. marts. 8. a og 8. b på skolerejse til Flensborg.
3. marts. Der gives tilladelse til rygning i skolegården.
7. marts. 1. real rejser til Østtyskland.
9. marts. Møde i forældreforeningen.

10. marts. Foredrag om hash i skolens aula.
16. marts. Forældremøde i 5. b.
24. marts. Forældremøde i 3. b.
25. marts. Møde i forældreforeningen.
27. marts. 2. real rejser på lejrskole i Rjukan.
30. marts. 3. real rejser på skolerejse til Lund i Sverige.
30. marts. 9. a rejser på lejrskole til Bornholm.
30. marts. Forældremøde i 8. a og 8. b.

2. april. Fest for S.P.-erne i Maribo.
13. april. 10. a overværer retsmøde på Domhuset.
19. april. Engelsk gæstelærerinde frk. Houston begynder.
20. april. Husmusikaften ved B. Djurhuus med kor og orkester.
21. april. Møde i skolenævnet. — Svømmestævne.
22. april. Forældremøde i 1. b.
28. april. Pædagogisk dag (Kaj Beck).

5. maj. Møde i skolenævnet.
26. maj. Forældredag i 2. klasserne.

1. juni. Skolenævnsmøde.
2. juni. Viceinspektør Dreier Kristensen og lærer H. Jiirgensen rejser 

til København og Jylland som beskikkede censorer.
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7. juni. Lærer B. Mackenhauer rejser til Jylland som beskikket 
censor.

15. juni. Borgmesteren modtager afgangsklasserne på rådhuset.
16. juni. Afslutning for afgangsklasserne.
18. juni. Afslutning for afgangsklasserne.
18. juni. Afslutning for elever fra 1. til 8. trin.
18. juni. Sommerferie.

Møllemarkskolen
Ved konst, skoleinspektør Helge Larsen

Lærer Tommy Jeppesen død 18.12.1970.
Møllemarkskolen mistede med Tommy Jeppesen en afholdt lærer 

og kollega, som med dygtighed og usædvanlig flid skabte stor respekt 
om sit virke på skolen.

Eleverne kunne lide ham og respekterede ham for hans velforbe
redte og samvittighedsfulde undervisning. Han havde forældrenes 
fulde tillid, og de mødte talrigt op til hans forældremøder.

Skolen har mistet en lærer og god kollega, som det bliver svært 
at erstatte.

Ære være Tommy Jeppesens minde.

Skoleåret startede med 416 elever fordelt i 22 klasser.

Lærerpersonalet
Ved skoleårets begyndelse var der ved skolen 21 lærere (heraf 3 

på prøve) og 11 vikarer. Det store antal vikarer i forhold til lærer
antallet skyldes foruden 3 ubesatte skemaer, at vi manglede lærere 
til bl. a. pige/drengegymnastik, sang, husgerning, maskinskrivning 
og formning. Hertil kom, at lærer Tommy Jeppesen pr. 1. september 
skulle på bibliotekskursus i 3 mdr. og Therese Andersen pr. 7. sep
tember skulle på 6 ugers specialundervisningskursus.

Hele lærersituationen udtrykkes i øvrigt bedst ved at citere et 
»opråb« til forældrene i skolebladet »NYT« i martsnummeret 1971:

Til forældrene:
»Siden slutningen af januar 1970 har skoleinspektør Ernst Hansen 

været sygemeldt, og viceinspektør Helge Larsen har været kon
stitueret skoleinspektør på Møllemarkskolen. Længden af denne kon
stitutionsperiode afgøres af undervisnings- og lønningsministeriet.
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Til sommerferien 1970 rejste 3 lærere, men vi fik til gengæld 3 
nye lærere: Flemming Jørgensen, Virgar Dalsgaard og Kaj Dam- 
gaard. Men da den nye normaltimeplan kræver en række deletimer, 
og da det blev nødvendigt at oprette to 8. klasser, kunne over 100 
timer ikke læses af seminarieuddannede lærere. Amtsvikaranvisnings
kontoret lovede os i maj 1970 3 lærerstuderende, der skulle overtage 
ca. 80 timer, men kontoret var ikke i stand til at opfylde sit løfte. 
Som følge heraf var det nødvendigt at antage flere vikarer end de 
5, der i kortere eller længere tid har haft faste skemaer ved skolen. 
Der har flere gange været averteret i Statstidende og lærerforenin
gens medlemsblad efter nye lærere, men uden store resultater, da der 
er lærermangel over næsten hele landet.«

Pr. 1. januar 1971 ansattes lærerinde fru Birthe Jøndrup. Pr. 1. 
februar ansattes lærer Åge Justesen. I januar måned fik vi endelig 
2 lærerstuderende som vikarer, men den ene rejste efter 4 dages 
forløb. Den 27. januar sygemeldtes Helge Larsen, og da det den 
5. februar blev klart, at sygdommen blev af længere varighed, til
delte stadsskoleinspektøren kontoret Kaj Damgaard som medhjælp 
(konstitueret viceinspektør H. Albertsen blev konstitueret skole
inspektør).

Hertil må lægges følgende:
— en lærer har været sygemeldt i 2 måneder,
— endnu en lærer er indlagt på hospitalet,
— en lærer skal indlægges,
— en lærer er blevet førtidspensioneret (fru Inger Hansen),
— en lærer har været på 3 mdr.s kursus,
— og uundgåelige småforsømmelser.
Denne situation er helt usædvanlig, og vi beder forældrene om 

forståelse herfor. Vi sender så få børn hjem som muligt — og aldrig 
de 3 første årgange — men vi har kun et par vikarer, der kan tage 
timer i overbygningen.

Et lyspunkt er det, at fru Jørndrup og Åge Justesen har været 
villige til at læse Helge Larsens timer i de store klasser ud over deres 
faste skema. Men vi må indrømme, at kontinuiteten i arbejdet i visse 
klasser er blevet brudt. Vi håber, at vi får en større lærerstab efter 
sommerferien og en fast ansat ledelse, så vi kan indhente det for
sømte i næste skoleår.

Skolebladet NYT
Pr. 1. september udsendte skolen første nummer af »NYT fra 

Møllemarkskolen«. Det har fortrinsvis virket som et meddelelsesblad 
fra skolen til elever og forældre, selv om det ikke har manglet på 
opfordringer til elever/forældre om at sende stof til bladet. Da alle
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skoler i byen nu har fået hver sit skoleblad, kunne det tyde på, at 
der er behov for disse blade. Det er blot et spørgsmål, om der ikke 
var behov for et skoleblad udgivet fra centralt hold, der foruden de 
enkelte skolers forhold også burde omtale mere almene/generelle 
skoleproblemer — problemer som elever og forældre ikke har mulig
hed for at se belyst, da de ikke holder de fagblade/tidsskrifter, som 
omhandler skolens forhold på landsplan — det er trods alt meget 
begrænset, hvad dagbladene refererer af relevant skolestof.

Foraldrerådet
Efter skolenævnets oprettelse pr. 1. april 1970 fandt den eksiste

rende forældreforening situationen ændret derhen, at forældrekon- 
takten nu ikke mere skulle være betinget af, om man var betalende 
medlem af denne forening. Man valgte i stedet at starte et foraldre
råd i lighed med elevrådet med en repræsentant fra hver klasse. 
Forældrerådet danner hermed en bred kontaktflade til skolenævnet, 
som herigennem er bedst muligt orienteret om, hvad der rører sig 
blandt forældrene. Den økonomiske dækning af foredrag/film o. a. 
bliver dækket gennem skolenævnets ret til gennem skolens budget at 
få dækket sine løbende aktiviteter.

Lokalesituationen
Den i sidste årsberetning nævnte ekstrabevilling til udbedring af 

bl. a. den gamle villa på skolens grund til specialundervisningsloka
ler er nu blevet effektueret. Lokalerne blev officielt indviet den 9. 
oktober 1970. Til stede var bl. a. amtsskolepsykolog Kn. Fogh 
Hansen, skolepsykologerne Grete Wich og Arne Brogård, stadsskole
inspektør K. E. Hansen, medlemmer af skolenævnet og skoleledere 
og skolenævnsformænd fra de andre skoler. Der var bred enighed 
om, at lokalerne var velindrettede til formålet, og at det var ønsk
værdigt, at også byens andre skoler fik lignende forhold til deres 
specialundervisning.

Fra skolens dagbog
9. august. Syv gymnastikpiger fra Møllemarkskolen rejser sammen 

med ca. 40 andre elever fra Nakskov på en uges ophold i Sand
viken, Sverige. Leder fru G. Bertelsen.

10. august. Skolen begynder.
17. august. 1. klasserne begynder.
18. august. Forældremøde 1. a.
19. august. Forældremøde 1. b.
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25. august. Skolenævnsformand Willy Nielsen møder skolens lærer
råd for at drøfte skolens aktuelle problemer, bl. a. lærermangelen, 
elevernes mellemtimer, sportspladsen på Hardenbergvej.

26. august. Eleverne indvier de nye specialundervisningslokaler i den 
gi. villa.

27. august. Specialundervisningen begynder.
4. september. Skoleidrætsstævne.
7. september. Therese Andersen påbegynder 6 ugers specialundervis

ningskursus.
8. september. 7. a rejser på lejrskole, Bornholm, med Anny Hansen, 

Helge Larsen.

10. september. Forældreforeningen opløses på en ekstraordinær gene
ralforsamling.

15. september. 6. a og 6. b sælger mærker til kræftens bekæmpelse: 
i alt 4492 mærker til i alt 1216 kr.!

15. september. Forældremøder i 7. a og 7. b.
22. september. Forældremøder i 9. a og 9. b — 3. b til Frejlev skov, 

ori-tur.
28. september. 9. a og 9. b rejser på lejrskole, Lønstrup (Jylland), 

med Kaj Schrøder og Irene Schrøder samt forældrerepr. Buch 
Larsen.

Ult. september. Forældremøder i 2. a, 2. b og 3. a. — Afsked med 
overlærer fru Inger Hansen.
Ekstrabladets fodboldturnering: Møllemarkskolen—Rørbæk skole 
0—4; vi kom altså ikke videre!

5. oktober. 3. real en uge i erhvervspraktik.
9. oktober. Officiel indvielse af specialundervisningslokalerne.

12. oktober. Mellemtime-ordningen etableres med fru Lis R. Ander
sen som tilsynsførende. Den gælder for eleverne i 3.—7. klasse, 
som ialt tilsammen har 25 mellemtimer pr. uge!

26. oktober. Kantine for eleverne etableres i aulaen: tilsyn af Anny 
Hansen og Lis Andersen.

November. I november md. holdes forældremøder i 3. b, 4. b, 5. a, 
5. b, 6. a, 6. b, 8. a, 8. b, 10. kl., 1.—3. real.

11.-12. november. Terminsprøver i 7. kl. dansk/regning.
27. november. Cykeleftersyn.
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1. december. Forældremøde i 4. a — så har der været forældre
møder i alle klasser, og der er blevet valgt repræsentanter til det 
samlede forældreråd.

8. december. Forældrerådet holder stiftende møde!
11. december. Indskrivning af 1. klasserne for skoleåret 1971/72.
18. december. 6.—10. klasserne holder julefest.
21. december. 1.—5. klasserne holder julefest.
12. januar. Forældrerådets første møde efter stiftelsen. Emne: Hvad 

forventes der af forældrerådet?
20'. januar. Forældremøde 7. a/7. b om 8. kl./real.
Febr. Skolenævnsmedlem fru Tove Kreinøe rejser fra byen og efter

følges af Gunnar Olsen, Lienlund. Som nyt medlem af skole
kommissionen valgtes fra skolenævnet Annelise Bek Nielsen.

17. februar. Forældrerådet holder møde. Emne: Det kommer os alle 
ved — problemerne omkring hash m. m.

22. februar: Fastelavnsfest.
1.—4. marts. Terminsprøver 8., 10. kl., 1.—3. real.
7.—13. marts. Terminsprøver i 7. klasserne.

4. marts. Forældremøde i 3. a (andet møde i indeværende skoleår).
9. marts. Forældrerådet holder møde. Emne: Hvad lærer vore børn 

i seksualvejledning?
10. marts. Skolenævnet søges politimesteren om parkeringsforbud 

foran skolen mandag—fredag fra 7.30—16.15 samt ansøger tek
nisk udvalg om flisebelægning foran skolen.

13.-—26. marts. Miss Houston fra Skotland gæstelærer i engelsk.
Primo april. Skolernes rygeforbud ophæves!

1. april. 9. a og 9. b holder forældremøde for anden gang.
22. april. Forældrerådet holder møde. Emne: Mangler skolen tradi

tioner?
28. april. Realeksamen, statskontrollerede prøver samt teknisk for

beredelseseksamen begynder.
5. maj. 8. rejser på lejrskole, Bornholm, med V. Dalsgaard og 

A. M. Juul Larsen.
13. maj. 2. real rejser på lejrskole, Bornholm, med Kaj Schrøder 

og Irene Schrøder.
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17. maj. 8. a rejser på lejrskole, Bulbjerg (Jylland), med Dorthe 
Bundgaard og H. Albertsen.

17. maj. Forældrerådet viser filmen »Hash«.
19. maj. 3. a og 3. b holder klassefest.
19. maj. Sidste normale skoledag for afgangsklasserne.
7. juni. 6. a rejser på lejrskole, Liselund, Møn, med Annelise Djur- 

huus og Bent Andersen.
7. juni. Indskolingsuge for nye 1. klasser begynder med 1 time man

dag og 2 timer daglig de øvrige dag afsluttende med skolemoden
hedsprøve.

15. juni. Modtagelse på rådhuset af afgangselever.
17. juni. Afslutning for elever, der forlader skolen.
18. juni. Afslutning for 1.—8. klassetrin.
19. juni. Sommerferien begynder.

Stormarkskolen
Ved skoleinspektør Kaj Erik Hansen

Ved skoleårets begyndelse var elevtallet 715 fordelt på 37 klasser 
med undervisning af 49 lærerkræfter. Det er ikke muligt at omtale 
alt, hvad der foregår på en skole i årets løb. Udpluk af skolens 
dagbog fortæller en del, men langt fra alt. Lad mig her understrege 
et par områder, hvor der er udfoldet særlig aktivitet.

Det er for det første et forsøg på at intensivere samarbejdet mel
lem forældre, elever og lærere (skolen), og her har klassemøderne 
haft 1. prioritet, idet vi mener, at det er en form, der skaber den 
bedste kontakt og dermed mulighed for opbygning af et godt sam- 
arbejde. Disse klassemøder har haft god tilslutning, undertiden 
100 procent. Ved store fællesmøder eller fællesarrangementer for 
hele forældrekredsen har det derimod vist sig meget vanskeligt at få 
forældrene til at møde frem. Måtte vi snart være nået dertil, at 
forældre ganske selvfølgeligt kommer på skolen, så snart de føler, 
der er et problem, eller et problem er ved at opstå. Og omvendt, at 
lærerne sætter sig i forbindelse med hjemmene, når de føler det 
samme. Jeg er overbevist om, at mange vanskeligheder ville undgås 
herved. Men der må stadig stikke noget af svunden tids indstilling 
til skolen, når en mor kan indlede et besøg på skolen med at sige: 
»Ja, nu har jeg gået snart et helt år og samlet mod til at gå herop, 
og nu kommer jeg, for nu kan det være nok . . .«. Skolen i dag er
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ikke en fæstning, som skal indtages med storm. Dørene til klasse
værelser og kontorer er åbne fra tidlig morgen til sen aften.

Elevrådsarbejdet er et problem ved de fleste skoler, også hos os. 
Ingen af de hidtil benyttede former har været tilfredsstillende. I år 
har vi forsøgt noget nyt med klasserådet, klasserepræsentanter, trin
repræsentanter og i toppen et samarbejdsudvalg bestående af 3 elever 
og 2 lærere. Det ser ud til, at det har fungeret ret tilfredsstillende, 
og vi vil prøve igen til næste år, dog med en udvidelse af sam
arbejdsudvalget fra 5 til 11 medlemmer (8 elever og 3 lærere).

Den farlige Løjtoftevej har igen været til debat, og alle er enige 
om nødvendigheden af en udbedring, så lad os nu håbe, at der snart 
sker noget, og at der ikke inden sker ulykker.

Det var dejligt at se, hvordan en lille flok morgenduelige forældre 
og lærere tog fat og omdannede græsplænen ud mod Løjtoftevej til 
en udmærket skolegård for de yngste elever. Jeg takker alle med
virkende herfor, hvad enten man så mødte med skovl, spade, trille
bør, bulldozer o.s.v. eller blot med de bare næver og godt humør!

Til sidst et par ord om vort skolenævn. Vi har betragtet det første 
år som et forsøgsår, hvor vi skulle indkøre denne nydannelse og 
finde en form. Jeg skal ikke bedømme resultatet endeligt på nu
værende tidspunkt, men vil dog gerne på skolens vegne sige tak for 
godt samarbejde, og det er lærernes mening, at nævnet har virket 
på en måde, der er i harmoni med tanken om et skolenævns mission.

Der holdes forældremøde
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Med oprigtig sorg modtog vi meddelelsen om skolenævnets første 
formand, forstander David Larsens død. Alle, der kendte David 
Larsen, beundrede hans idealisme og selvopofrelse for de børn, han 
til daglig havde om sig på børnehjemmet. Hans valg til skolenævnet 
skete med et overvældende stemmetal fra forældreside, og hans valg 
til formand var en selvfølge. Hans korte tid i vort skolenævn gjorde 
ikke forventningerne til skamme, og det til trods for, at han kæm
pede med en alvorlig sygdom.

Æret være hans minde.

Jeg takker alle medarbejdere for året 1970/71, tak til alle, der 
i øvrigt har vist interesse og velvilje over for Stormarkskolen.

Larerpersonalet
Pr. 1. august var der ved skolen ansat 49 lærerkræfter, heraf 3 

nye, nemlig overlærer Sloth-Nielsen, lærer fru Margrethe Ebbesen og 
lærer Erik Nielsen.

Lærerne Orla Hansen og Åse Hansen har haft orlov for at deltage 
i kursus på Danmarks Lærerhøjskole. Deres timer har været læst af 
børnefritidspædagog Jørgen Hansen og børneforsorgspædagog Ellis 
Skov Hansen.

Der har ikke været afgang i lærerpersonalet de sidste to år, det 
er glædeligt. Næste skoleår heller ingen egentlig afgang, men over
lærer P. Krogh Pedersen skal ingen timer have på skolen, idet han 
vil være heltidsbeskæftiget et år som erhvervsvejleder.

Overlærer fru M. Boesen har fået orlov til videreuddannelse i 
1971-72.

Overlærer fru Astrid Pedersen er bevilget afsked pr. 1. juli 1971, 
men fortsætter som vikar med enkelte timer i 1971-72.

I det forløbne år har en del vikarer hjulpet os ved læreres orlov, 
sygdom og kursusdeltagelse. Det drejer sig om fru Asta Knuthsen, 
fru Lisa Auch, Renate Armatys, fhv. skoleinspektør N. C. Larsen, 
Anne Justesen, Kirsten Sørensen, Søren Hansen, Torben Larsen, 
Susanne Andersen og Anne Jensen.

Idrætten
Skolesportsåret startede med skolernes idrætsstævne i begyndelsen 

af september. Skolen placerede sig fint, og der blev noteret gode 
resultater både for pigernes og drengenes vedkommende. I oktober 
startede den indendørs undervisning, der bliver trænet flittigt i gym
nastik, volley-ball, håndbold, basketbold, lang-, rund- og M-bold, 
og ikke mindst kondi-træningen bliver der gjort meget ved.

Skolen deltager ikke i folkeskolens årlige konkurrence for piger
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og drenge. Skolens gymnastiklærere finder ikke denne deltagelse pro
duktiv nok. Med nedsat timetal er der heller ikke tid til at tage 
del i den slags, hvis man skal opnå færdigheder med sine elever i 
andre sportsgrene. Det er så få elever, der kan deltage i disse kon
kurrencer, og det vil gå ud over andre elevers undervisning, om 
man vil være ved det eller ej!

Skolen deltog i januar og februar i folkeskolens holdturnering i 
volley-ball og basketball. Det er ikke noget, der bliver trænet spe
cielt i, disse to boldspil, de indgår bare i den almindelige trænings
time, og alle er med i disse spil. I februar havde skolen sit eget 
årlige boldstævne i sportshallen. Det kan diskuteres, om dette stæv
ne har sin egentlige mission, nemlig at så mange elever skulle del
tage, som muligt. Det er nok i sidste ende »eliten« fra de for
skellige klassetrin, der stiller op, og de »jævne« går hjem eller står 
og »hænger« lidt i hallen som tilskuer.

Marts måned byder hvert år på svømmestævne for byens skoler. 
Her placerede skolen sig fint. Dog burde man ikke mere lade over
bygningen deltage, dels p. gr. af, at de ikke har faget mere og dels 
er mange den dag forhindret p. gr. af lejrskole, praktik o.s.v., så 
opstillingen skolerne imellem kan aldrig blive helt retfærdig.

Sidste skoledag i overbygnigen i maj måned afholdes den årlige 
fodboldkamp mellem lærere og elever på stadion. Først i juni md. 
havde 3. reals piger gymnastikprøve.

Det lykkedes gymnastikafdelingen at få anskaffet en del nye 
rekvisitter, og gymnastikudvalget håber, at det næste skoleår vil 
bringe endnu flere stærkt tiltrængte rekvisitter og forbedringer frem 
i billedet. Skolen mangler stadig sin egen idrætsplads og en om
bygning af den gamle gymnastiksal (en helt ny trænings»hal« var 
langt bedre og mere tilfredsstillende!).

Idratsmærker
Svømning: Pi. Dr. Atletik: Pi. Dr.
Bronze ........ 64 43 Bronze ........ 65 6
Sølv . .'........ 36 18 Sølv ............ 45 10
Guld .......... 25 12 Guld ............ 20 5
Bjærgeprøver: Sølv m. emalje 10 1
200 m mærket: 105 stk. Guld m. emalje 8

Af skolens dagbog
10. august. Skolen begynder igen efter sommerferien. Lærermøde kl.

9, eleverne møder kl. 10.
11. august. 3 nye førsteklasser møder.
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Afgang til sportsstævnet

20. august. Skolekommissionen holder møde med alle nyansatte ved 
skolevæsenet.

28. august. Lærerparret Orla og Åse Hansen forlader skolen for at 
deltage i årskursus i København.

1. september. Fritidspædagog Jørgen Hansen tiltræder vikariat for 
lærer Orla Hansen.

3. september. Lærerpersonalets årlige tuberkuloseundersøgelse.
4. september. Skolernes idrætsstævne afvikles.
9. september. 3. real i erhvervspraktik.

Møde med amtslægen om narkotikaproblemer.
15. september. Forældremøde i 1. klasserne med skolepsykolog Arne 

Brogård.
21. september. 2. real ab. tager på lejrskole til Sønderjylland. 

Skolepatruljen på tur til Odense.
6. oktober. Forældremøde i 7. klasserne.

13. oktober. Valg til elevråd.
Forældremøde i 8. klasserne.

14. oktober. Besøg af fagkonsulent Asger Holmboe (historie).
15. oktober. Forældreforeningen afholder generalforsamling.
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20. oktober. Afgangsklasserne på kasernebesøg i Vordingborg.
28. oktober. Lærerstuderende Torben Larsen og Søren Hansen møder 

som praktikanter.
1. november. Forstander David Larsen, formand for skolenævnet, 

død.
3. november. Forældremøde i 9. klasserne,

11. november. Terminsprøve i 7. klasserne (dansk).
12. november. Terminsprøve i 7. klasserne (regning).
17. november. Forældremøde i 2. real med rektor Ole Bostrup.
23. november. 9. kl. i erhvervspraktik.
24. november. Forældremøde i 1. real.
23. november. Andespil i forældreforeningen.

1. december. Terminsprøve i 9., 10 kl. samt 2. og 3. real (dansk).
2. december. Terminsprøver i 9., 10. kl. samt 2. og 3. real (regning).
3. december. Terminsprøver i 9., 10. kl. samt 2. og 3. real (mat.).
4. december. Terminsprøve i 9., 10. kl. samt 2. og 3. real (engelsk).
8. december. Cykeleftersyn for eleverne.

11. december. Indskrivning til 1. klasse 71-72.
18. december. Skolefest for overbygningen.
19. december. Skolefest for 1.—4. kl. fra kl. 14—17.

Skolefest for 5., 6., 7. kl. fra kl. 19—23.
22. december. Juleafslutninger.

4. januar. Skolen begynder.
Overlærer Astrid Pedersen hyldes for 35 års ansættelse ved Stor- 
markskolen.

19. januar. Forældremøde i 6. klasserne. Provst Albinus-Jørgensen 
fortæller om konfirmationsforberedelserne.

21. januar. Forældreforeningen afholder møde om narkotika.
22. januar. Elever og lærere afvikler det årlige indendørsstævne i 

Sportshallen (5. til 10. klasse).
1. februar. Sekretær fru L. Pedersen får barselsorlov. Fru Danielsen 

vikarierer.
5. februar. Pølser til alle i anledning af slagtermesterforeningens 

jubilæum.
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18. februar. 9. b på orienteringstur til Hasselø ungdomsskole.
22. februar. Gæstelærer i engelsk miss Houston møder.

1. marts. Rygeforbudet på skolen ophævet.
8. marts. Terminsprøve i 7. klasserne (dansk).
9. marts. Terminsprøve i 7. klasserne (regning).

10. marts. Besøg af fagkonsulent Valentin (regning og matematik).
14. marts. Skolekomedien »Du kan ikke ta’ det med dig« opføres af 

lærerne for pensionister kl. 13 og kl. 19 for 1. og 2. klasse.
15. marts. Skolekomedie for 3.—4. klasse.
16. marts. Skolekomedie for 5., 6., 7. klasse.
17. marts. Skolekomedie for overbygninge.
18. marts. Skolekomedie for forældrene.
29. marts. Fridag i anledning af dronningens fødselsdag.

2. april. Skolepatruljefest i Maribohallen.
14. april. 9. a på lejrskole på Samsø.
18. april. 9. b på lejrskole på Bornholm.
21. april. Skolernes svømmestævne afvikles.
29. april. Skriftlig eksamen begynder.
19. maj. Skolemodenhedsprøverne begynder.
11. maj. Fru L. Pedersen begynder igen på kontoret.

1. juni. Overlærer fru Astrid Pedersen 40 års jubilæum.
4. juni. 1. klasserne på skovtur til Pederstrup.

15. juni. Afgangsklasserne modtages på rådhuset af borgmesteren.
16. juni. Afslutningsfest for afgangselever.
17. juni. Afslutning for 6., 7., 8. kl. og 1. real.
18. juni. Sommerferie.

Hjælpeskolen
Ved skoleleder Finn Ambus

Fremskridt af en vis størrelsesorden betegnes undertiden som mile
pæle, markeret med et årstal. For Nakskov hjælpeskole må 1970 
blive et »historisk« år, hvor en milepæl blev nået. At hjælpeskolen 
fik status som selvstændig skole, var ikke det væsentlige. Af større
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betydning var det, at eleverne fik overdraget en skole, som de kunne 
kalde deres egen. Hjælpeskolen, som med den korrekte terminologi 
tidligere burde have haft betegnelsen »Byskolens hjælpeklasser«, flyt
tede i løbet af sommerferien til den ni år gamle centralskole i 
Vesterborg. Store, lyse lokaler, rammet ind af en smuk natur, blev 
en arbejdsplads, som ikke stillede krav til elever og lærere om vel
vilje og tilvænning; den var stimulerende. Også på anden måde 
dannede skoleflytningen et nyt grundlag for skolens undervisning: 
forældrene accepterede i højere grad børnenes placering i hjælpe
skolen og bidrog dermed til et gunstigere udgangspunkt for hele 
arbejdet på skolen.

I en tid, hvor integrering gøres til et af folkeskolens mål, kan det 
virke kættersk at fremhæve udflytningen — altså det modsatte af 
integrering — som et fremskridt, og da den midlertidige løsning på 
hjælpeskolens lokaleproblem således antager karakter af en forsøgs
ordning, kan det måske være berettiget at fremsætte nogle betragt
ninger desangående.

Integrering er et ideal, vi må arbejde hen imod; men som vi aldrig 
når i fuldt omfang, dersom vi stadig skal arbejde ud fra hensynet 
til den enkelte elevs individualitet. Ud fra denne antagelse vil jeg 
opdele begrebet i to dele:

1) absolut integrering
2) partiel integrering.

Denne opdeling gør intet krav på at være »videnskabelig«, men 
skal udelukkende tjene til at klarlægge nogle synspunkter.

Absolut integrering skal således være udtryk for den ideelle løs
ning: alle elever opnår følelse af samhørighed ved ophold i samme 
miljø. Løsningen skal indebære optimale muligheder for hver enkelt 
elevs sociale tilpasning og undervisning og forudsætter bl. a. en 
generel nedsættelse af klassekvotienten og/eller støttelærerordning. 
Med absolut integrering i yderste konsekvens forsvinder grundlaget 
for hjælpeskolens eksistens.

Partiel integrering kan karakteriseres ved den grad af integrering, 
der praktisk åbnes mulighed for gennem det samarbejde, der etable
res mellem en hjælpeskole og den øvrige del af folkeskolen. Partiel 
integrering bygger i højere grad på menneskelige følelser og et fælles 
ønske hos de integrerede parter om intergrering end på økonomiske 
forudsætninger. Eksempelvis »koster« et samarbejde mellem to skole
afdelinger om integrering af en hjælpeklasse, en hjælpeklassegruppe 
eller en hjælpeklasseelev kun den rette menneskelige indstilling. Er 
denne til stede, kan partiel integrering antage en grad, der ligger 
meget nær den absolutte integrering. Partiel integrering befordrer
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således opfyldelse af idealet og lader integrering ske i det omfang 
og tempo, elever og lærere selv skaber mulighed for.

Udflytningen af hjælpeskolen til Vesterborg betegnes i indlednin
gen til denne beretning som et fremskridt. Udtalelsen skal først og 
fremmest sættes i relation til de vilkår, hjælpeskolen tidligere måtte 
leve under. Mulighederne for integrering er ikke blevet bedre; men 
det er en opfattelse, som deles af alle lærere på skolen, at eleverne 
trives bedre, er mere glade og tilfredse og mindre stridbare, og vi 
mener at kunne spore en højere grad af selvtillid hos vore elever. 
Det er disse tilstande, vi betragter som fremskridt. Denne vurdering 
skal imidlertid ikke tages til indtægt for det synspunkt, at integre
ring ikke kan opnås. Erfaringerne har blot vist os, at integrering 
(partiel) begynder med noget andet end med henvisning af hjælpe
skolens elever og de øvrige elever til samme skolegård; her slutter 
den partielle integrering og bliver til absolut integrering. Vi har alt 
for ofte set, hvorledes samværet i frikvartererne belastede eller endog 
modvirkede den accept, der må gå forud for en hvilken som helst 
grad af integrering. Opholdet under de mere beskyttede forhold i 
den selvstændige skole synes derfor at indebære fordele; men skal 
der stræbes mod integrering i skolen og i samfundet som helhed, 
kan isolation på langt sigt kun være et skridt i den forkerte retning. 
Hjælpeskolens nuværende placering er en udfordring til integrerings
tanken, og skønt meningerne om den opnåelige grad af integrering 
er delte, må skolen ikke ved sin beliggenhed holdes afskåret fra 
mulighederne. Disse muligheder må skabes ved hjælpeskolens tilbage
flytning til Nakskov. Først når dette sker, kan »fremskridt« anven
des uden forbehold — også i relation til den pædagogiske udvikling.

Fra skolens dagbog

10. august. Indvielse af hjælpeskolen i Vesterborg. Skolenævnet re
præsenteret ved formanden, hr. Willy Nielsen og fru Birgit 
Kruse. Skolenævnsformand og skoleleder bød velkommen til 
elever og lærerstab, der fra det nye skoleår omfattede to nye 
medlemmer: lærer Henning Rønne og faglærer Poul Pedersen. — 
Is, sodavand og fotografier af skolen blev uddelt til alle elever. 
Derefter en lille sammenkomst med skolens øvrige medarbejdere: 
sekretær Karen Margrethe Christiansen og pedelparret Tove og 
Kaj Nielsen.

29. august. Medlemmer af skolekommissionen i Nakskov besigtiger 
skolen.

1. september. Faglærer Karin Krog tiltræder og varetager skole
køkkenundervisningen.
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1. september til 30. november: Grete Viesmose på uddannelseskursus 
for skolebibliotekarer.

7. september til 17. oktober: Gerda Andersen på kursus i special
pædagogik (DLH i Maribo).

16. september. Amtsrådets økonomiudvalg med amtsborgmesteren i 
spidsen besigtiger skolen med henblik på at bringe skolens til
hørsforhold i orden.

76. —27. september. Poul Pedersen til sløjdlærermøde i Silkeborg.
30. september. Finn Ambus til møde i Vordingborg angående lærer

højskolens undersøgelse af specialundervisningen i Storstrøms
amtet (Storstrømsprojektet).

7. oktober. Skoleledermøde på skolen i Vesterborg.
26. november. Amtsskolekonsulent Ingemann Pedersen og skole

inspektør Johan Jørgensen besøger skolen. Distrikt og skolebus
kørsel drøftes.

30. november. Forældremøde. 82 forældre tilmeldt. F. Ambus orien
terer om hjælpeskolens mål og midler.

22. december. Juleafslutning. Juletræ i gymnastiksal. Gudstjeneste i 
Vesterborg kirke.

13. -16.-17. januar. 9. kl. drenge på weekend-tur med Poul Pedersen. 
Besøg på Nationalmuseet og Teknisk Museum.

6-7-8. februar. 8. kl. drenge på weekend-tur med Poul Pedersen.
11. februar. Møde med fuldmægtig Gargani. Samarbejde mellem 

socialvæsenet og skolen.
17. marts. Psykolog Nina Koeller og socialrådgiver Birgit Meyer fra 

børnerådgivningscentret i Nykøbing aflægger skolen et besøg.
27. -28.-29. marts. 6. kl. på tur i Sønderjylland. Turen ledes af 

N. E. Frederiksen og Karin Krog.
26. april—7. maj. 9. klasse i erhvervspraktik.
3. maj. 7. klasse på ekskursion til Lejre forsøgscenter. Vikingeskibs

museet og Roskilde Domkirke.
17-—28. maj. Forældremøder for alle klasser afvikles.
6-—11- juni. 9. klasse i lejrskole på Bornholm. Turen ledes af Gerda 

Andersen og Frits Brøcker.
7. juni. 4. og 5. klasse med postbåden til øerne i Nakskov fjord.

18. juni. Afslutning. Basketball-kamp mellem elever og lærere.
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Almindelige oplysninger
Nakskov Gymnasiums elever

Nakskov Gymnasium havde den 1. januar 1971 324 elever. Af 
disse gik 230 i gymnasieafdelingen og 94 i realafdelingen.

Historie
Nakskov Gymnasium er en gammel skole, men vi ved ikke, hvor 
gammel den egentlig er. Vi ved, at den eksisterede i 1572, og at 
den på dette tidspunkt havde en rektor ved navn Povl Andersen, 
men meget taler for, at Nakskov Gymnasium er betydeligt ældre.

Nakskov byråd skænkede i 1968 en tavle med navnene på samt
lige de 52 mænd, der i de sidste 400 år har været rektorer for skolen.

I perioder har skolen været i fremgang, i perioder i tilbagegang.
I årene 1806-16 havde skolen kun stilling som middelskole, og i 
årene 1839-1918 var der ikke gymnasium i Nakskov.

Den 2. september 1918 genopstod Nakskov Gymnasium, den 2. 
september 1968 fejredes 50 års jubilæet. Den 2. september festlig
holdes nu som skolens fødselsdag.

19. januar 1971 meddelte undervisningsministeriet godkendelse 
af, at der ved gymnasiet oprettes en HF-afdeling.

Nuværende struktur
Nakskov Gymnasium omfatter en gymnasieafdeling, en HF-afdeling 
og en realafdeling. Da denne sidste afdeling er under afvikling, 
skal kun de to førstnævnte beskrives nærmere.

Gymnasieafdelingen
Gymnasieafdelingen, der fører frem til studentereksamen, er be
regnet til 3 år. Undervisningen gives på to linier:

sproglig linie (s) 
matematisk linie (m)

Efter 1. gymnasieklasse kan eleverne vælge mellem forskellige 
grene. Ved Nakskov Gymnasium kan der tilbydes tre:

nysproglig (ns) 
matematisk-fysisk gren (mf) 
matematisk-naturfaglig gren (mn)
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Alle elever har mulighed for at vælge mellem fransk og russisk. 
Elever på matematisk linie kan vælge mellem engelsk og tysk. Ef
ter 1. gymnasieklasse vælger eleverne mellem musik og formning 
med kunstforståelse.

Studievejleder for gymnasieafdelingen: P. L. Offer Andersen.

HF-afdelingen
HF-undervisning gives i enkelte fag samt i et sammenhængende 
2-årigt kursus.

Enkeltfags undervisningen gives om aftenen, det 2-årige kursus 
om dagen. Undervisningen omfatter fællesfag og tilvalgsfag.

Fællesfagene er dansk, kristendomskundskab, historie, biologi, 
geografi, matematik, engelsk, tysk, samfundsfag, sang, formning og 
legemsøvelser.

Ved siden af fællesfagene skal den enkelte efter eget valg ud fra 
evner og interesser sammensætte et antal tilvalgsfag til mindst 17 
points.

Tilvalgsfag er: Udvidet biologi (8), udvidet matematik (10), ud
videt engelsk eller tysk (11 eller 6), udvidet samfundsfag (5), udvidet 
sang og musik (7), udvidet formning (7), legemsøvelser (7), fransk 
(11), fysik (12), kemi (7), kemi med forkursus i fysik (9), psykologi 
(4). Valg af fysik eller udvidet biologi forudsætter, at der tillige 
vælges kemi.

Den studerende skal til eksamen i alle fællesfag og i de valgte 
tilvalgsfag.

Studievejleder for HF-afdelingen: Erik Brøgger Madsen.

H. N. Andersen kollegiet
Savel elever i gymnasieafdelingen som i HF-afdelingen kan optages 
pa H. N. Andersen kollegiet, der ligger 5 min. gang fra gymnasiet. 
På kollegiet kommer den studerende til at bo sammen med andre 
uddannelsessøgende i Nakskov. Pris (januar 1971): 270 kr./måned 
for opvarmet, møbleret værelse med sengetøj og rengøring.

Forstander for kollegiet: Leo Pedersen.

De studerendes økonomi
Undervisningen på gymnasiet er gratis, lærebøger udlånes gratis, 
hæfter er gratis.

Statens Uddannelsesstøtte stiller stipendier til rådighed for de 
studerende. I 1970/71 uddeltes således ca. 250.000 kr. til gymnasiets 
elever, maximumsstøtte 5.300 kr. Nakskov Gymnasiums Stipendie- 
nævn består af 2 elever, 2 lærere og rektor, der er formand.
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Kommunerne betaler i almindelighed de studerendes rejseudgifter, 
når vejen til og fra skole er mindst 14 km. I enkelte tilfælde også 
når vejen er kortere.

Administrativ inspektor: V. Kjellberg Christensen.

Optagelse
De studerende optages i almindelighed i 1. gymnasieklasse eller 1. 
HF-klasse ved skoleårets start i august. Optagelse på et senere tids
punkt og i en højere klasse kan finde sted (f. eks. ved flytning), 
men der træffes afgørelse i det enkelte tilfælde.

Ansøgningsblanketter til 1. HF-klasse, 1. gymnasieklasse og evt. 
tillige til H. N. Andersen kollegiet kan rekvireres fra gymnasiets 
kontor.

Ansøgning om optagelse i 1. gymnasieklasse skal være indleveret 
senest 20. marts, ansøgning om optagelse i 1. HF-klasse senest 1. 
april.

Sekretær: Anne Marie Koch.
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Nakskov Gymnasiums lærere
Personalia

Cand. phil. Bo Bavngaard blev under 8. februar 1971 ansat ved 
Nakskov Gymnasium fra den 1. august 1971 at regne.

Stud. mag. Peter Holtse blev fra 1. november 1971 knyttet til 
Nakskov Gymnasium som vikar ved retning af engelske opgaver.

Lektor Niels Holtse blev under 22. februar 1971 udnævnt til 
lektor i 34. lønramme, fra 1. januar 1970.

Timelærer Erik Lagoni Jakobsen blev under 4. marts 1971 ansat 
ved Nakskov Gymnasium på de i overenskomst af 21. april 1970 
anførte vilkår fra 1. august 1970 at regne.

Cand, theol. Kurt Erling Johansson blev fra 1. oktober 1970 
ansat som vikar for resten af skoleåret.

Christine Krabbe blev under 10. august 1970 ansat som vikar 
for skoleåret 1970/71.

Overlærer Søster Sidonie har virket som vikar i skoleåret 1970/71.

Den 31. juli 1970 fratrådte Ellen Bang på grund af alder.
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Ellen Bang blev født den 26. oktober 1900 som datter af sogne
præst Hans Christian Bang. 1919 blev hun student og 1927 cand. 
mag. fra Københavns Universitet med fagene engelsk og kristen
domskundskab.

1927 ansattes Ellen Bang som timelærer ved Rysensteen Gym
nasium. 1935 knyttedes Ellen Bang til Nakskov Gymnasium først 
som adjunkt, fra 1941 lektor og fra 1958 lektor i 26. lønklasse.

Fag- og timefordeling 1970-71

Lektor P. L. Offer Andersen: fransk i 3my, Isa, Imx, 2sa, 2sb, 
dansk i Isb, Imy, studieorientering i Isa, Isb, Imx, Imy.

Overlærer Vibeke Offer Andersen: dansk i Ira, Irb, 2rb, 3r.
Lektor Inger Aue: fransk i 3sa, 3sb, 3mx, 2mx, 2my, Imy, tysk i 

Isb.
Overlærer N. E. Bertelsen: drengegymnastik i alle klasser. Histo

rie i Ira.
Adjunkt Ebbe Bjørnekær: dansk i 3my, engelsk i 2mx, 2my, 

Isb, Imx, Imy, 2rb, Irb.
Rektor Ole Bostrup: kemi i 2mx, Imx, Imy.
Adjunkt Bent Christensen: dansk i Isa, 2sb, 2my, 3mx, 3sa, russisk 

i 2sa, 2mx, 3sa, 3mx.
Adjunkt V. Kjellberg Christensen: matematik i Isb, Imx, 2mfx, 

3mfy, fysik i Imy, 2mfy, 3mfx.
Timelærer C. Dickmeiss: religion i 3sb, 3my, 2sa, 2sb.
Lektor Jørgen Halse: tysk i 2. real a, 3. real, 2sb, 3sa, 3sb, dansk 

i 3sb, 3mx.
Lektor Marius Hansen: Historie i alle gymnasieklasser, erhvervs

vejledning.
Lektor Niels Holtse: engelsk i 1. real a, 2 .real a, 3. real, Isa, 2sa, 

2sb, 3sa, 3sb.
Vikar E. Lagoni Jakobsen: formning og kunstforståelse i 2. og 3. 

gymnasieklasse, samt 1. og 2. real.
Vikar Christine Krabbe: fransk i Isb.
Vikar H. V. Krohn: religion i 2. real a, 2. real b, 1. real a, 1. 

real b.
Gymnasieoverlærer L. Lauri tzen: regning og matematik i 1. real 

a, 1. real b, 2. real a, 2. real b, 3. real.
Adjunkt Erik Brøgger Madsen: dansk i 2. real a, Imx, 2sa, 2mx, 

tysk i 1. real a, 1. real b, 2. real b, 2sa, oldtidskundskab i Isa, 
Imx.

Lektor R. Olesen: latin i 2. real, Isa, Isb, 2sa, 2sb, oldtidskund
skab i Isb, Imy, 2sa, 2sb, 2mx, 2my, tysk i Isa.

47



Vikar Birthe Olsen: håndarbejde i 1. real a, 1. real b.
Adjunkt N. C. Olsen: matematik i Imy, 2mfy, 3mn, fysik i 

1. real a, 2. real b, 3. real, Imx, 2mfx, 3mn. '
Søster Sidonie: historie i 2. real a, 3. real, fransk i 3. real.
Timelærer Lea Rosenkrantz Jacobsen: musik.
Timelærer Gudrun Thejls: pigegymnastik i 2sa, 2mx, 3sa, 3mx, 

3. real, 2. real, 1. real, geografi: 1. real a, 1. real b, 2. real a, histo
rie i 1. real b, 2. real b.

Lektor H. C. Vestergaard: biologi i 2mn, 3mn, geografi i Isa, 
kemi i 2my, fysik i 2. real a, 1. real b.

Adjunkt Mogens Vestergaard: fysik i 2mn, 3mfy, matematik i 
Isa, 2sa, 2sb, 2mn, 3mfy.

Lektor E. M. Ørnsholt: biologi i 3mx, pigegymnastik i 3sb, 3my, 
2sb, 2my, Isa, Isb, Imx, imy, geografi i 2mx, 2my, 3mn.

Lektor Ole Ørnsholt: geografi i 2. real b, 3. real, Isb, biologi 
i 1. real a, 1. real b, 2. real a, 2. real b, 3. real, 3sa, 3sb, 3my.

Ved pigegymnastikundervisningen har pianistinderne Valborg 
Hinsby og Kirstine Jensen medvirket.

Undervsiningen af gymnasiets orkester har været lagt i hæn
derne på Knud Hansen.

Inspektion

Overlærer V. Offer Andersen, kvindelig inspektor.
Adjunkt E. Bjørnekær, bibliotekar.
Lektor Niels Holtse, ydre inspektion.
Adjunkt N. C. Olsen, fysik.
Lektor H. C. Vestergaard, biologi.
Lektor E. M. Ørnsholt, kvindelig inspektor.
Lektor Ole Ørnsholt, geografi.
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Nakskov Gymnasiums lokaler
Ombygningen 1970

Den 12. maj 1969 meddelte Direktoratet for Gymnasieskolerne 
tilladelse til at oprette undervisning i formning og kunstforståelse 
som alternativ til musik i gymnasiet bl. a. under forudsætning af 
en ændring af det bestående formningslokale.

Den 4. september 1970 nedsattes et udvalg til formningslokalets 
ændring bestående af læreren i formning og kunstforståelse, Erik 
Lagoni Jakobsen, lektor P. L. Offer Andersen (formand) samt elev
repræsentanterne Kjeld Holm, Søren Møller og Anne Vestergaard.

I løbet af efteråret gennemførtes derefter bygningsmæssige ændrin
ger, der blev indkøbt og opsat inventar, og det nye formningslokale 
var klar til brug den 20. november og havde da kostet kr. 23730.

løvrigt er der i skoleåret 1970/71 gennemført indretning af et nye 
toilet for drenge under ledelse af et udvalg bestående af lektor R. 
Olesen og elevrepræsentant Erik Henningsen. Toilettet stod færdigt 
august 1970 og havde da kostet ca. 25000 kr.

Herudover er der foretaget nødvendige reparationer bl. a. af 
tagrender m. v.

Nyt gymnasium i Nakskov ?
Forhandlingerne om bygning af et nyt gymnasium i Nakskov kom 

i skoleåret ind i en ny fase. Borgmester C. E. Hansen tog den 24. 
november 1970 initiativ til at samle repræsentanter for Nakskov 
Gymnasium, Teknisk Skole og Nakskov Handelsskole til drøftelser 
vedrørende de fremtidige uddannelsesformer for de unge efter 9. 
skoleår.

Ved møder i december nåedes der til enighed om en indstilling 
vedrørende etablering af et gymnasialt center i Nakskov for alle 
unge i 16-19 års alderen.

En forhandling i Nakskov med undervisningsdirektørerne S. Høj
by og O. I. Mikkelsen sikrede tilsagn herfra om positiv støtte.

22. februar 1971 holdtes der møde i Storstrømsamtets under
visnings- og kulturudvalg, hvor planerne blev drøftet.
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Ved et møde den 24. marts 1971 blev planen positivt modtaget 
af Gymnasieskolernes Lærerforenings forretningsudvalg.

Der skulle således være lagt en god grund for det videre arbejde 
med planen om et gymnasialt center i Nakskov.

Udvalget vedrørende et gymnasialt center
Rektor Ole Bostrup
Bankdirektør H. Tromholt Christensen
Restauratør A. Date
Borgmester C. E. Hansen (formand)
Stadsskoleinspektør K. E. Hansen
Kommunaldirektør G. Lindkær Jensen
Forstander P. E. Kofod
Vicedirektør O. Kongsted
Direktør Benny West Pedersen
Forstander Leo Pedersen
Overassistent Willy Nielsen
Underdirektør Erik Sørensen
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Nakskov Gymnasiums virksomhed iøvrigt
Af skolens dagbog
10. august. Det nye skoleår. Ved åbningsmødet taler rektor Ole 

Bostrup, elevrådets formand Søren Møller og Nakskov Gymna- 
sieforenings formand Kim Mørch Jacobsen.

11. august. Halvdelen af skoledagen er afsat til en fælles drøftelse 
af dansk og historieundervisningens mål og midler. Lektorerne 
P. L. Offer Andersen og Marius Hansen indledte.

17. august. Kontaktmøde mellem elever i 1. gymnasieklasse, disses 
forældre og lærerne. Gymnasiets studievejleder lektor P. L. Offer 
Andersen fortæller om gymnasiets arbejde, lektor Jørgen Halse 
talte om tyskundervisningen og adjunkt V. Kjellberg Christensen 
om matematikundervisningen.

24. august. Kontaktmøde mellem elever i 1. real, disses forældre og 
klassernes lærere. Overlærer Vibeke Offer Andersen fortæller 
om realafdelingens undervisning i dansk, og lektor N. Holtse 
fortæller om fremmedsprogundervisningen.

1. september, Isb på geologisk ekskursion med lektor Ole Ørnsholt.

2. september. Skolens fødselsdag fejres med punchesold og bal.
3. september. Fridag.

8. september. Isa på geologisk ekskursion med lektor H. C. Vester
gård.

8. september. 2my på geologisk ekskursion med lektor E. M. Ørns
holt.

16. september. Isa på geologisk ekskursion med lektor H. C. Vester
gård.

16. september. Sportsstævne i Næstved mellem Herlufsholm Skole, 
Maribo Gymnasium, Nakskov Gymnasium, Næstved Gymna
sium og Nykøbing Katedralskole.
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18. september. 2my på ekskursion til Danmarks tekniske Museum 
og Louisiana med adjunkt N. C. Olsen og adjunkt Erik Lagoni 
Jacobsen.

24. september. 2mx på geologisk ekskursion med lektor E. M. Ørns- 
holt.

25. september. 9 piger og timelærer Gudrun Thejls deltager i gym
nasieskolernes finalesportsstævne i Randers.

25. september. 10 drenge og overlærer N. E. Bertelsen deltager i 
gymnasieskolernes finalesportsstævne i Svendborg.

29. september. Sportsstævne i Maribo mellem Maribo Gymnasium, 
Nykøbing Katedralskole og Nakskov Gymnasium. Nakskov- 
holdet ledes af overlærer N. E. Bertelsen, lektor E. M. Ørnsholt 
og timelærer Gudrun Thejls.

7. oktober. Nakskov Gymnasiums stipendieudvalg fordeler Statens 
Uddannelsesstøtte på ialt 248000 kr. til skolens elever.

5. -8. oktober. 2. gymnasieklasse på historisk ekskursion til Sydsles
vig med overlærer N. E. Bertelsen og lektor Marius Hansen.

15. oktober. Jørgen Thomsen fra DGS fortæller om vigtigheden af 
elevråd.

16. oktober. 28 elever på studierejse med adjunkt Erik Brøgger 
Madsen til Alsfeld.

27. oktober. Premierløjtnant Nymand Christensen holder foredrag 
for 3. real og 3. g om forsvaret.

28. oktober. Den buddistiske munk Mahatera Piadazi fortæller.
30. oktober. 2. real a+b besøger Nationalmuseets udstilling Buddis

mens veje i Brede med timelærer H. V. Krohn.
17. november. Isa besøger Nakskov Sukkerfabrik med lektor H. C. 

Vestergård.
20. november. 3. real + lsb besøger Nakskov Sukkerfabrik med 

lektor Ole Ørnsholt.
1. december. Forældremøde vedr. realklasserne.

14. december. Forældremøde vedr. gymnasieklasserne.
21. december. Idéhistorisk dag.
22. december. Juleafslutning i Set. Nicolai Kirke.

5. januar. Kontaktmøde på Nakskov Gymnasium med de afleve
rende skolers ledere og lærere.
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14. januar. Aspiranter til 1. gymnasieklasse og deres forældre er in
viteret til møde på gymnasiet.

13. januar. Bent Hansens film: Hændelser vises i forbindelse med 
morgensang.

15. januar. Rifbjergs Danmarksfilm vises i forbindelse med morgen
sang.

18. januar. Undervisningsdirektør S. Højby meddeler, at Nakskov 
Gymnasium fra august 1971 må optage 1. HF-elever.

22. januar. Nakskov Billeder, Sparekassens jubilæumsfilm forevises 
for alle elever.

4. februar. Rektor Jens Ahm holder foredrag om den fremtidige 
gymnasiale uddannelse.

6. februar. Den årlige skolekomedie og bal. Anne Ehlig Jensen 
havde instrueret Soya: »Boheme og kærlighed«. Erik Lagoni 
Jacobsen havde sammen med en gruppe elever udarbejdet deko
rationer. Aftenen sluttede med bal for elever, forældre og 
lærere.

9. februar. Lektor Niels Holtse fylder 60 år.
18. februar. Orienterende møde om HF for skoleledere og lærere.
24. februar. Orienterende møde om HF for aspiranter.
2. marts. A. S. Madsen fortæller om Islam.
5. marts. Fællestime med Poul Henningsens Danmarksfilm i for

bindelse med morgensang.
9. marts. 3mfx på ekskursion til Nakskov Sukkerfabrik med lektor 

E. M. Ørnsholt.
13. marts. Forårskoncert. Udstilling af elevarbejder: Formning og 

håndarbejde. Aftenen slutter med bal.
17. marts. Konsulent Peter Schiøler holder foredrag om narkotika

problemer.
25. marts. Orienteringsmøde for 1. g’erne og deres forældre med 

henblik på valg af gren og fag i 2. g.
25. -27. marts. 3. real på ekskursion til København og Nordsjælland.
26. marts. Gymnasieskolegymnastikkamp mellem Sorø Akademi og 

Nakskov Gymnasium.
2. april. Skolepatruljefest i Maribohallen. Ca. 20 elever fra Nak

skov Gymnasium.
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19. april. Overrabiner Bent Melchior fortæller om den jødiske tro.

22. april. Gymnasieoverlærer Lauritzen fylder 65 år.

18. juni. Translokation.

Det nye skoleår begynder mandag den 9. august 1971 kl. 8.00.

Udveksling med England
I sommeren 1970 afvikledes det syvende udvekslingsprogram med 

Durham County.
Et hold på 22 elever fra Gymnasiet, Stormarkskolen og Den pri

vate Realskole rejste til England under ledelse af overlærer Bertelsen 
og frue. Turen, der varede fra 8.—21. juli gik over London. Her 
blev der organiseret sightseeing som »gruppearbejde«, således at de 
ældste elever fire og fire fik lov til at køre med »the Underground« 
til de steder, de ønskede at se. Derfra med Edinburghekspressen til 
Durham, hvor man blev indkvarteret privat i byen Chester-le- 
Street. Der var udflugter til Lake District, Edinburgh og det store 
sports- og kulturcenter Forum i Billingham. Desuden receptioner og 
selskabelige arrangementer.

For det engelske hold, som opholdt sig her fra 31. juli til 12. 
august, var der arrangeret reception på Rådhuset og ture til syd
kysten, Møn og København.

Der er tilrettelagt en ny udveksling for 1971, men det påtænkes 
at nedtrappe arrangementet til hvert andet år, ligesom Alsfeldud- 
vekslingen. Prisstigningerne har gjort det vanskeligere at få tilstræk
keligt med deltagere, selvom tilskud fra Nakskov kommune har mu
liggjort at prisen pr. deltager stadig er lav.

E. Bjørnekar.

Nakskov Samfundet
Som nævnt i et tidligere årsskrift ville der blive gjort et forsøg 

på at genoprette det tidligere Nakskov samfund. Op mod jul blev 
der blæst liv i sagen igen, og da det viste sig, at der var en stigen
de interesse, blev der besluttet at holde et møde efter jul, nærmere 
fastsat til den 7. januar. På mødet, der var en stiftende generalfor
samling, blev bl. a. disse love vedtaget:

Foreningens navn er NAKSKOV SAMFUNDET, hvis formål er 
at vedligeholde forbindelsen mellem Nakskov Gymnasium og dets 
dimittender og lærere. Som medlemmer kan optages enhver dimittend 
og enhver tidligere eller nuværende lærer.

På mødet blev man også enige om, at man først ville prøve at
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kontakte afgangsklasserne fra 1970. Af disse har foreløbig 17 reflek
teret.

Herved anbefales de kommende års dimittender at støtte NAK
SKOV SAMFUNDET og dets formål.

Adressen er: Nakskov Samfundet, Nakskov Gymnasium, 4900 
Nakskov. Telefon (03) 92 06 50.

Kurt Ziersen.

Elevrådet
I april overtog undertegnede formandsposten efter Jesper Sunding, 

der på dette tidspunkt ikke ønskede at fortsætte. Undertegnede så 
det som sin vigtigste opgave at få dette, systemets røvrenderi- og 
manipulationsorgan nedlagt.

Dette lykkedes i september 1970.
Søren Møller.

Efter et møde i efterårsferien mellem interesserede elever er elev
rådet søgt genoprettet på skolen.

På et elevmøde den 13/11 1970 blev det besluttet at afholde 
valg til et koordinationsudvalg (KUV), der består af de tre samar
bejdsudvalgsmedlemmer og de to skolenævnsmedlemmer. Resultatet 
af valget den 25/11 blev, at Steffen Lyduch, Jørgen Kofoed Jen
sen og Gert Kreinøe blev repræsentanter i samarbejdsudvalget og 
Leif Thygesen og Elise Hein Nielsen kom til at sidde i skolenæv
net. På elevmødet den 1/12 blev der valgt kontaktmand til Danske 
Gymnasieelevers Sammenslutning (DGS) og regionen under DGS 
(Jesper Sunding) samt kasserer (Jørgen Kofoed Jensen).

På baggrund af elevernes interesse i frit at kunne udtale sig til 
pressen samt Gymnasieforeningens ønske om at kunne invitere pres
sen til foreningens arrangementer på skolen, tog KUV sagen op i 
samarbejdsudvalget. Efter nogen diskussion her mente flertallet af 
samarbejdsudvalget, at det ikke havde kompetance til at afgøre sa
gen. Denne blev derfor sendt til afgørelse i skolenævnet. Her blev 
det, efter en del modstand, besluttet at imødekomme elevernes øn
ske. På samme møde blev det vedtaget at ophæve rygeforbudet på 
skolen.

På elevgeneralforsamlingen den 14/1 1971 blev KUV genvalgt 
under et. Desuden blev en del løbende sager behandlet, f. eks. ene
des man om, at der skal afholdes introduktionskursus for nye ele
ver august 1971.

På KUV-mødet den 27/1 blev det besluttet, at Gert Kreinøe 
og Leif Thygesen indtræder i byggeudvalg, som er nedsat af samar
bejdsudvalget.
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KUV samlede den 10/2 elevrådene ved byens kommunale skoler 
for at drøfte rygeforbudet. Man enedes om at sende en resolution 
til skolekommissionsformanden og pressen. Man udtrykte i denne, at 
man stod solidarisk med skolekommissionen. Til et ordensreglements
udvalg, nedsat af rektor, valgtes Elise Hein Nielsen, Gert Kreinøe, 
Eva Reiter og Jesper Sunding.

Ved redaktionens afslutning arbejder KUV med problemer i for
bindelse med indførelse af HF. Herunder kan bl. a. nævnes spørgs
målet om frikvarterernes placering. Desuden arbejder KUV med in
troduktionskursus for de nye elever samt på regionsbasis med lands
omfattende undersøgelser af elevmødeordninger m. m.

KUVs håb for fremtiden må være, at man får en bedre kommu
nikation på skolen, herunder specielt mellem de elevvalgte repræ
sentanter og skolens ledelse. Herved kan man forhåbentlig for 
fremtiden undgå følelsen hos eleverne af at blive holdt udenfor en 
række vigtige beslutninger vedrørende skolens interne forhold.

KUV
Nakskov Gymnasieforening

Nakskov Gymnasieforening har som sædvanlig været præget af 
stor aktivitet.

Gymnasieforeningen indtager i dag en fremtrædende stilling pä 
gymnasiet efter i en årrække at have statueret sig som den kultu
relle og kreative faktor, der altid vil være behov for på et gymna
sium.

Det må anses for yderst positivt og miljøforbedrende, at Gymna
sieforeningen indbyder skolens elever til at komme på skolen efter 
skoletid under mere forpligtende former.

Størstedelen af Nakskov Gymnasiums elever er medlemmer, og 
dette forpligtiger bestyrelsen til at udarbejde arrangementer af for
skellig art.

Denne opgave må betragtes som værende løst i dette skoleår. Af 
årets arrangementer skal nævnes: besøg af forfatterinden Ulla 
Dahlerup, storfamilien Kana har fortalt om deres hverdag, i efteråret 
var der besøg af teatergruppen Banden, hvor der aftaltes et nyt 
besøg til foråret, gymnasieforeningsmedlemmerne har været på 
teatertur til Det kongelige Teater, hvor »Den Herskende Klasse« 
opførtes, der har endvidere været arrangeret en række filmaftener 
udarbejdet af lektor Ole Ørnsholt. Gymnasieforeningen har også 
som sædvanlig arrangeret størstedelen af skolens fester.

Et særligt kapitel knytter sig til Nakskov Gymnasieforenings ny- 
anskaffede varmdriksautomat. Det har tidligere bl. a. af elevrådet 
været forsøgt at skaffe bevillingsmæssig basis for opstilling af en 
varmdriksautomat.
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Alle forsøg var dog endt uden resultat, da Gymnasieforeningen i 
efteråret besluttede at optage sagen. Bo West Pedersen, 3sb udarbej
dede et overslag over automatens drift, og skolenævnet og byrådet 
behandlede kort tid efter forslaget, hvorefter det ønskede beløb 
kr. 6.935,- bevilgedes.

På grund af forskellige installationsvanskeligheder blev automaten 
først opstillet i februar måned, men har siden været fuldt funktions
dygtig, og det står nu klart, at automaten uden vanskelighed vil 
kunne forrente sig i de kommende år.

Gymnasieforeningen afholdt i januar generalforsamling, hvor Arne 
Rasmussen, 2mx valgtes til ny formand. Sammen med den øvrige 
bestyrelse trak undertegnede sig tilbage fra bestyrelsen. Ved denne 
lejlighed skal der derfor lyde en tak til rektor, lærere og elever for 
godt samabejde og støtte i vores arbejde for at gøre Nakskov Gym- 
nasieforening til en virksom og handlekraftig faktor på gymnasiet.

Kim Mørch Jacobsen,
Fhv. formand for Nakskov Gymnasieforening.

Gymnasieforeningens ny bestyrelse har efter tiltrædelsen i februar 
måned haft medvirken ved det praktiske arrangement af forårs
koncerten samt arrangeret en forestilling med den omrejsende tea
tertrup Banden, som opførte stykket Cirkus milli, hvor skuespillere 
og de ca. 100 mennesker, som overværede forestillingen havde lejlig
hed til at debattere bagefter.

Endvidere tilrettelagdes en bustur til København, som gav mulig
hed for at overvære den interessante beat-musical Hair eller En sæl
gers død på Det kgl. Teater.

Desuden arrangeredes en hyggeaften i elevlokalet samt en beat
fest i aulaen.

Endnu er der ikke lagt konkrete planer for efteråret 71, men der 
vil hovedsagelig blive satset på kendte politikere og forfattere samt 
et par opførelser af moderne teaterstykker, et par film af høj kva
litet i Søllested Bio og sidst, men ikke mindst fester med go i.

Gorm Nicolaisen.

Idéhistorisk dag på Nakskov Gymnasium 21. december 1970 
Den ydre tilskyndelse til at afholde en idé-historisk dag var et 

foredrag, som professor Mogens Pihl holdt på skolen den 30/10 69.
I et efterfølgende kolloquium med professor Pihl var der enighed 

blandt skolens lærere og indbudte elevrepræsentanter om, at det er 
beklageligt, at man ikke kan afse mere tid til beskæftigelse med 
emnet idéhistorie.
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For at skabe interesse om den bog, som er udleveret til alle gym
nasieelever, blev der nedsat et udvalg bestående af to lærere og to 
elever, og det blev vedtaget at afholde en idé-historisk dag mandag 
den 21. december 1970.

Programmet for dagens afvikling blev fastlagt således:
Alle 3. g-elever modtog ca. 14 dage i forvejen en række tilbud til 

gruppearbejde. Disse emner var fremkommet som udvalgets forslag, 
men iøvrigt drøftet og korrigeret i de forskellige 3. g klasser. Med 
vilje var emnerne formuleret med meget vide rammer for at give den 
idéhistoriske dags arbejdsgrupper tilstrækkeligt arbejdsmateriale til 
udvælgelse.

Efter valget af emne fordeltes skolens 73 3. g’ere på følgende 8 
arbejdsgrupper:

1. Det kosmiske verdensbilledes forandring fra antikken til nu
tiden.

2. Den bibelske skabelsesberetning og de moderne videnskaber.
3. Ideernes verden og fænomenernes.
4. Naturopfattelsen til forskellige tider.
5. Individ og stat.
6. Liberalisme — socialisme.
7. Det ubevidste sjæleliv.
8. Menneskets interesse for mystik og mystikere til forskellige 

tider.
Til vejledning for arbejdsgrupperne var udarbejdet supplerende 

spørgsmål til de forskellige emner.
På selve den idéhistoriske dag var al normal undervisning suspen

deret for skolens 3. g-elever. Der var iøvrigt i udvalget også for
slag om at medtage 2, g’erne, men da det var første forsøg, ønskede 
man ikke et for stort antal elever.

Kl. 8.00 mødtes man i skolens aula, og som et oplæg til dagen 
holdt adjunkt Erik Brøgger Madsen et foredrag med emnet: »Men
neskets opfattelse af omverdenen gennem tiderne«. Efter dette fore
drag fordelte man sig i de i forvejen valgte arbejdsgrupper, som 
hver valgte en sekretær, der senere skulle gøre rede for gruppens 
arbejde.

Kl. 12.15 mødtes man atter i aulaen, og her aflagde gruppesekre
tærerne beretning om, hvordan det var gået i de forskellige arbejds
fællesskaber.

Derefter var ordet frit til en tværgående drøftelse mellem grup
perne.

3. g’ernes lærere deltog ikke i gruppearbejdet, men stod til dispo
sition med råd og dåd, hvis man ønskede det.
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Vurdering af dagens forløb
Som nævnt var hovedtanken at gøre mere propaganda for emnet 

idé-historie. Men desuden gav dagen også mulighed for at prøve 
en arbejdsform, som man ellers ikke har megen mulighed for at 
dyrke: gruppearbejdet, og endelig havde man for en gangs skyld 
mulighed for at bryde de faste klasseinddelinger op og lade sprog
lige og matematikere arbejde sammen om et fælles emne. Det skal 
straks siges, at eleverne gik ind for tanken med stor interesse. Kun 
få forsømte den pågældende dag, og der arbejdedes med liv og lyst.

Som det vil fremgå af emnerne, var nogle gruppers arbejde mere 
af sammenfattende og konstaterende art, medens andre gav anled
ning til ivrig diskussion, Navnlig emnet: »Individ og stat« gav an
ledning til en temperamentsfuld kommunikation, og ved den efter
følgende tværgående drøftelse, var det navnlig denne gruppes be
svarede og ubesvarede problemer, der gav anledning til almindelig 
diskussion. Dette viser, at det ønske, som fra manges side udtaltes 
efter idé-historiedagen om, at hovedparten af emnerne burde have 
været baseret på problemer fra vort århundrede, nok bør tilgode
ses ved en gentagelse.

Sammenfattende er det udvalgets hovedindtryk, at forsøget med 
en idé-historisk dag er faldet heldigt ud.

Ved en eventuel gentagelse vil det sikkert være nyttigt at inddrage 
en række interesserede lærere, som i god tid iforvejen kan gøre 
eleverne mere forberedte til gruppearbejdet, for eksempel gen
nem supplerende stof fra andre lærebøger. Derimod syntes der ikke 
at være interesse for lærernes eventuelle deltagelse i gruppedrøftel
serne.

Villy Kjellberg Christensen Jørgen Halse 
Søren Møller Sven Palle Sørensen

Vestlollands Teaterkreds
I teatersæsonen 1970/71 har vi fortsat vort samarbejde med Vest

lollands Teaterkreds. Vi er blevet præsenteret for et blandet reper
toire: en operette, en musical, en tiggeropera, en komedie og to skue
spil. Nedgangen i billetsalget skyldes, at man må tegne sig for seks 
forestillinger, idet jeg kan påvise, at »Laser og Pjalter« af Bert 
Brecht og »Gyngehesten« fra Det kgl. Teater havde et stort antal 
forespørgsler udenfor dem, som havde tegnet sig for hele sæsonen.

Tak til elever og rektor for samarbejdet i det forløbne år.

Dorte Madelung, Isb.
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VI. Skoletandklinikken

Såvel for Nakskovafdelingens som for oplandsafdelingens ved
kommende er børn i 1.—7. klase inklusive blevet behandlet 2 gange 
i det forløbne år.

Desuden er børn i 8. klasse henholdsvis 1. real blevet behandlet 
1 gang. Dette skyldes, at børnetandlæge Lone Thamdrup forlod os 
allerede efter 2V2 måneds forløb.

Der har været næsten 100 °/o tilslutning.

1884 elever har deltaget i skoletandplejen i Nakskov for skole
året 1970-71, og der er foretaget følgende behandlinger: Fyldninger: 
5168, lokalbedøvelser: 2199, tandudtrækninger: 356 mælket., 29 bl. 
t. 29, tandudtrækninger på grund af pladsmangel: 245 mælket., 
84 bl. t., andre beh.: 4255, rodbeh.: 27, tandrensn.: 78, røntgen: 347, 
mindre tandretninger: 14, operationer: 3, regulering: 1048 besøg, 
302 røntgen.

Max Reiter og Jørgen Lønow.

VII. Skolelægeklinikken

I skoleåret 1970/71 var der i samtlige skoler i Nakskov 2642 
børn, beregnet efter klassekvotienten på undersøgelsesdagene. Heraf 
går 33 i børnehaveklasse.

Af samtlige børn er 10 ikke undersøgt på grund af langvarige eller 
gentagne forsømmelser. 33 er tilsagt til kontrolundersøgelse hos 
skolelægen, enkelte flere gange i årets løb. Der er givet 336 hen
visninger til egen læge til videre undersøgelse eller behandling.

Vaccinationerne er stort set i orden. I børnehaveklasserne 3 endnu 
ikke koppevaccineret, og derudover var kun 1 barn ikke koppe- 
vaccineret på grund af sygdom. I alt 4, resp. 5 var ikke gennem- 
vaccineret mod difteri, resp. polio.

Ved tuberkuloseundersøgelsen fandtes 39 spontane invertorer, 
d.v.s. tuberkulinpositive, ikke calmettevaccinerede; heraf var 37 
kendt i forvejen, mens 2 er påvist for første gang. 1583 børn var 
tuberkulinpositive efter calmettevaccination før skolegangens be
gyndelse og 865 efter calmettevaccination efter skolegangens be
gyndelse, hvoraf 54 i indeværende år. 2 er negative trods tidligere 
calmettevaccination og er begge revaccineret. 84 elever var tuber
kulinnegative, men calmettevaccinationen nægtet. Der er ikke påvist 
aktiv tuberkulose hos elever eller skolepersonale.
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Af mere betydningsfulde lidelser er følgende påvist:
Fedme i stærkere grad ................................................................. 31
Hjertelidelser (iberegnet medfødte) .......................................  6
Asthma ............................................................................................ 8
Epilepsi ............................................................................................ 10
Udtalte taleforstyrrelser ............................................................... 22
Svær synsnedsættelse ...................................................................... 7
Nedsat hørelse ................................................................................ 34
Æggehvide i urinen........................................................................ 8
Sukkersyge ...................................................................................... 7
Medfødte deformiteter ................................................................. 2
Andre sværere kroniske lidelser................................................... 11

Der er påvist et enkelt tilfælde af fnat. Lus er ikke påvist. Antal
let af fodvorter er fremdeles faldende.

43 elever er efter undersøgelse hos skolepsykolog henvist til sær
undervisning. I alt 16 elever er anmeldt til revalideringscentret, 
heraf 6 nytilmeldt. Der er i skoleårets løb truffet en ordning med 
tale- og hørekonsulenten fra Nykøbing, hvorved det tidligere savn 
delvis er blevet afhjulpet.

Den 2/12-70 har skolelægen deltaget i et møde på Byskolen med 
lærerne og familievejledningen i Nakskov.

Den 17/2-71 har skolelægen som indleder deltaget i diskussion om 
narkotikaspørgsmålet på Møllemarkskolen.

Helge Kromann, 
skolelæge.

Skolelægens rapport 
vedrørende de kommunale skoler i Nakskov

Skokåret 1970-71
i Nakskov og skal herom aflægge følgende beretning, idet der dog 
også henvises til rapporter fra tidligere skoleår.

Madeskovskolen. Intet særligt nyt. Der klages fremdeles stærkt 
over solophedning dels i den ene skolefløj, dels i barakken. Denne 
sidste er da også anbragt med facaden stik mod syd. Ved anbringelse 
af to nye barakker bør det påses, at dette ikke finder sted.

Den almindelige indførte rygetilladelse på skolerne har både her 
og på de andre skoler haft en gunstig indvirkning på toiletternes 
tilstand. Disse fremtræder nu betydeligt renere, dels fordi de ikke 
flyder med cigaretaffald, og dels fordi der ikke opholder sig så 
mange elever på toiletterne. Dette sidste har også nedsat hyppig
heden af ødelæggelse af inventaret.
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Byskolen. De i tidligere rapporter nævnte toiletter i skolebygnin
gen er nu under indretning. Det ene toilet er færdigt og pænt og 
tiltalende indrettet.

Der er stadig klager over solophedning. Der er i nogle klasse
værelser opsat solgardiner, og disse synes at nedsætte strålevarmen 
betydeligt og giver desuden et behageligt lys. Det kan anbefales, at 
man foretager yderligere forsøg med disse gardiner.

Gymnasiet. Det nye drengetoilet er nu indrettet. Det er smukt, og 
man kan glæde sig over, at man endelig er sluppet af med de 
uhumske pissoirer. Pigernes toilet, som nu har været i brug i to år, 
er stadig meget velholdt.

Vedrørende gymnastiklokalerne henvises til fagkonsulenternes 
rapport af 13/9-1969 og skolelægens kommentar hertil af 16/9-1969. 
Som nævnt er den store gymnastiksal pæn og lys, hvorimod de to 
andre skumle, uhensigtsmæssige og slet vedligeholdte. Baderummene 
er, specielt ved den store sal, under al kritik, med dårlig gulv
belægning, med store sprækker og revner til at samle snavs.

Toiletterne er kassable.
Det anbefales, at disse forhold snarest bringes i orden. De snævre 

forhold i baderummene, hvor eleverne er samlet på et for lille gulv
areal og uden mulighed for et tørt gulv at stå på under aftørringen, 
rummer fare for forkølelse, samt smitte med fodsvamp og fodvorter.

Stormarkskolen. Der klages over temperaturforholdene. En del 
lokaler kan ikke opvarmes tilstrækkeligt om vinteren, og andre over
ophedes om sommeren. Det første skyldes formentlig fejl i central
varmeanlægget, der må søges rettet, det andet skyldes solen, og det 
kan anbefales, at man også her prøver de tidligere nævnte sol
gardiner.

Den nye legeplads til de små er under arbejde, hvilket vil give en 
tiltrængt forøgelse af legepladsen. Det må beklages, at de projekte
rede toiletter ved den nye legeplads ikke indrettes samtidig.

Møllemarkskolen. Skolelægen har i årets løb på opfordring fra 
skolenævnet givet en redegørelse for sit syn på foranstaltninger mod 
solophedning.

I håndgerningslokalet er nu opsat 3 aftræk med ventilatorer, 
hvorefter atmosfæren føles betydelig behageligere.

Helge Kromann 
skolelæge.

62



VIII. Skolebadning
Efter indvielsen af Nakskov kommunes svømmehal den 15. august 

1955 fik skolens elever overladt denne til svømmeundervisning alle 
ugens hverdage mellem kl. 8.00 og kl. 14.00.

For skoleåret 1970-71 har kun elever fra 3.—6. klasse inklusive 
deltaget i skolebadning, hvilket skyldes, at antallet af gymnastik
timer er blevet nedskåret i timeplanen på de andre klassetrin.

IX. Skolebibliotekerne
Beretning og statistik 1970-71

Beretning
Det forløbne år har igen været præget af stigende virksomhed på 

alle fire skoler. Især er det meget glædeligt, at Byskolen, efter at 
der ligeledes her er blevet etableret en skønlitterær udlånssamling, 
har fået øget sin virksomhed også på det faglitterære område.

Som årsag til denne stigning kan for det første nævnes udlåns
timernes placering i skoletiden, hvad der virker meget stimulerende 
på såvel lærere som elever. En anden årsag kan være indkøbs
politikken, hvor vi nu mere satser på bøger, specielt hvad angår 
fagbøger, som er direkte anvendelige i undervisningen, hvilket bety
der knap så mange forskellige titler, men til gengæld et større antal 
af virkelig egnede.

Samarbejdet med Centralbiblioteket har i det forløbne år været 
fortræffeligt. En særlig tak rettes til overbibliotekar P. Gregersen, 
børnebibliotekarerne fru Ullersted og fru Dyhrfjeld samt biblioteks
assistent Jane Jensen.

Skolebiblioteksudvalget
Medlemmer: Restauratør A. Date (formand)

Slagtermester L. Edelbo
Fru Kirsten Jørgensen
Snedker Hans Einer Christensen
Gårdejer Jens A. Jensen
Stadsskoleinspektør Kaj Erik Hansen 
Skolebibliotekar Søren Hejn 
Børnebibliotekar fru Ullersted 
Overbibliotekar P. Gregersen 
Skolebibliotekskonsulent Jørgen Petersen (sekr.)
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Skolebiblioteksudvalget har med fortsat stor interesse fulgt ud
viklingen inden for skolebiblioteksområdet såvel på lokal som på 
landsplan. Det store samtaleemne på landsbasis har været betænk
ning nr. 577, som skitserer fremtidens skolebiblioteker med til
hørende overbygninger som amtscentraler og landscentral. Det er 
glædeligt at kunne meddele, at skolebiblioteksudvalget har været 
repræsenteret ved såvel årsmødet i Århus som ved de supplerende 
møder i Odense og København. Desuden har skolebiblioteksudvalget 
fremsendt et forslag om, at skolebibliotekets udlånstimer beregnes 
på grundlag af 1200 udlånte bind i stedet for 1400 bind. Dette for
slags vedtagelse vil betyde et øget antal udlånstimer til glæde for 
lærere og elever.

Bogudvalget

Bogudvalget består af de fire skolebibliotekarer, Hjælpeskolens 
skolebibliotekar samt to repræsentanter for Børnebiblioteket, desuden 
deltager overbibliotekar P. Gregersen i de fleste af møderne.

Lokaler og inventar

Lokalemæssigt er der sket det store fremskridt, at Byskolen har 
fået udbygget og moderniseret sit skolebibliotekslokale, således at det 
nu indeholder et pænt etrumsbibliotek, pædagogiske værksteder, et 
kontor samt to grupperum og et rum til klassesæt. Denne udvikling 
håber vi vil blive fulgt op på de andre skoler fra de bevilgende 
myndigheders side.

Skolebibliotekarerne

Byskolen: Overlærer P. Juulsgård, lærer Søren Hejn (ass.) 
Madeskovskolen: Lærer H. Jiirgensen, viceinsp. Drejer Kristensen 

(ass.)
Møllemarkskolen: Lærer Hanne Jeppesen
Stormarkskolen: Lærer J. Petersen (skolebibliotekskons.)

Lærer Lis Petersen (ass.)

Sammen med de enkelte fags lærere har der i årets løb været 
afholdt en række møder, hvor man på grundlag af det udkomne 
katalog over transparenter har indkøbt de materialer, som i første 
række syntes at være de mest relevante for skolens undervisning. 
Desuden har skolebibliotekarerne holdt en række møder, hvor man 
bl. a. har opstillet det nye budget samt haft en del drøftelser af 
mere almen karakter.
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Den fælleskommunale samling
Hjemlån fra FKS fordeler sig således på byens skoler:

Bøger Av
Byskolen ................................................... 1253 20
Madeskovskolen ....................................... 269 1
Møllemarkskolen ..................................... 536 15
Stormarkskolen ....................................... 567 19

Åbningstimer
Byskolen ................................................................................ 5 timer
Madeskovskolen .................................................................... 7 »
Møllemarkskolen ................................................................. 7 »
Stormarkskolen ...................................................................... 10 »

Udlån og bogbestand
By. Ma. Mø. St.

Bogbestand pr. 1/4-70 . .. . 3388 5987 5711 6799
Kassation ........................... 28 48 36 249
Tilvækst ............................. 1138 911 960 1014
Bogbestand pr. 31/3-71 . . . 4418 6850 6635 7564

By- Ma. Mø. St.
Skrankeudlån .................. 7304 10951 10372 15378
Klasseudlån ....................... 517 1771 972 5802

På Nakskov skolebibliotekers vegne
Jørgen Petersen, 

skolebibliotekskonsulent.

X. Naks
Ved

kov kommunale ungdomsskole 
ungdomsskoleinspektør H. J. Frahm

Beretning 197071
Ungdomsskoleinspi 
Pædagogisk medhj 
Antal lærere:

:ktør: H. J. Frahm 
ælp: O. Tommy Jeppesen

43
Antal hold:
Antal elever:

70
678

Undervisningen: Almen undervisning ................ 27. hold
Prøveforberedende undervisning 27 »
Erhvervsbetonet undervisning . 2 »

Fritidsvirksomhed: 
Undervisningstime'

Klub m. v.................................... 1371 timer
tallet: Øget med 6 °/o i forhold til 1969/70.
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XI. Arbejdsformidlingen

I skoleåret 1970/71 har der i alt været udsendt 44 klasser fra de 
fire vestlollandske kommuner i erhvervspraktik. Der er etableret 
i alt 1001 praktikhold af mindst en uges varighed. Heraf er 76 
formidlet gennem andre A.F. kontorer i landet.

I slutningen af skoleåret forsøgtes en ny form for erhvervsorien
tering — selektive virksomhedsbesøg — i uddannelseområder, der 
normalt ikke er åbne for almindelige praktikophold. Besøgene, der 
var helt frivillige og fandt sted uden for skoletiden, var tilrettelagt 
med henblik på dels at give uddannelsesorientering og dels at skaffe 
deltagerne indblik i de pågældende arbejdsområder.

Til trods for forsøgets alt for sene iværksættelse var der stor til
slutning, og da udbyttet for deltagerne må bedømmes som godt, 
bør forsøget nok gentages.

Man har længe i erhvervsorienteringen været interesseret i et vur
deringsforsøg over erhvervspraktikkens nyttevirkning. På grundlag af 
det skriftlige materiale, der indløber under praktikudsendelserne — 
elevønskeskemaer, de nyindførte elevrapporter samt praktikværter
nes udtalelser — har man ved slutningen af skoleåret udarbejdet en 
mindre rapport. Denne er udsendt til samtlige skoler, der deltager i 
praktikordningen, og må derfor anses for at være kendt af in
teresserede.

P. Krogh Pedersen.
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Kurators rapport 1/8-70 til 1/8-71

Det første år efter den midlertidige udflytning til Vesterborg har 
været præget af den rolige udvikling, hele kuratorarbejdet er inde i. 
Kontakten med og hjælpen til de ældre udgåede elever er udbygget, 
og et stigende antal har søgt kontoret for samtaler. 10 elever fra 
9. kl. har også i dette år været i erhvervspraktik til stor gavn og 
glæde for alle. Her skal lyde en tak til praktikværterne for den 
velvillighed og forståelse for vore elever, der er blevet vist. Det er 
tanken i det nye skoleår at oprette en 10. klasse, der, som et forsøg,' 
skal ud i arbejdspraktik, hvilket vil sige, at eleverne går to dage i 
skole om ugen, og resten af ugen tilbringes på en arbejdsplads. I den 
anledning holdtes et møde med kurator fra Maribo, hvor man i et 
par år har prøvet denne ordning til alles tilfredshed. Til stede var 
desuden skoleinspektøren, erhvervsvejlederen og undertegnede. For
målet var at få ideer til, hvordan opgaverne kunne løses, og vi fandt 
frem til en ordning, der i alt væsentligt svarer til den i Maribo. 
Efter godkendelse i skolenævn og skolekommission er det så menin
gen at begynde i det ny skoleår, og vi er meget spændte på forsøget, 
som, hvis det falder heldigt ud, gerne skulle blive en permanent 
ordning til gavn for vore elever.

M. Christensen 
kurator.
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NAKSKOV GYMNASIUM
4900 Nakskov

Telefon: (03) 92 06 50.

Kontoret er åbent ugens 5 første dage kl. 8-13.

Rektor træffes på skoledage kl. 11-12 samt efter aftale.

Studievejlederen træffes mandag 11-12 og torsdag 18-19 samt efter 
aftale.

Privatadresser:

Rektor Ole Bostrup, Strandvejen 9. Telf. (03) 92 04 75.
Inspektor V. Kjellberg Christensen, Strandpromenaden 32.
Telf. (03) 92 30 34.

Sekretær Anne Marie Koch, Strandvejen 24 A.
Telf. (03) 92 04 71.

Studielektor P. L. Offer Andersen, Rosen vænget 21.
Telf. (03) 92 14 12.

Erhvervsvejleder, lektor Marius Hansen, Svingelsvej 71.
Telf. (03) 92 11 44.

Studievejleder, adjunkt E. Brøgger Madsen, Mar. Nielsens 
Allé 26. Telf. (03) 82 29 53.
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